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Geachte mevrouw Schippers,

Naar aanleiding van overleg met de beide Kamers over de door het huidige
kabinet ingediende Jeugdwet is in april 2014 door de staatssecretarissen van VWS
en VenJ de Transitie Autoriteit Jeugd (TAJ) ingesteld, initieel voor de duur van drie
jaren1. Inmiddels is de loopduur van de TAJ met een jaar verlengd, en heeft zij
zojuist haar derde jaarrapportage uitgebracht, welke ik u bij deze aanbied.
De TAJ is van opvatting dat het recent gedecentraliseerde stelsel van jeugdhulp de
komende kabinetsperiode nog steeds bijzondere aandacht behoeft van het rijk, in
haar rol als stelselverantwoordelijke. Ik hoop u hieronder enkele handvatten aan
te reiken die u kunnen helpen bij de gesprekken die u op dit moment voert over
het vormen van een nieuwe regering, voor zover dit het onderwerp ]eugdhulp
betreft.De filosofie van de nieuwe Jeugdwet wordt breed gedeeld. Gemeenten,
aanbieders van jeugdhulp en instellingen voor jeugdbescherming en
jeugdreclassering erkennen allemaal dat vroegtijdige interventies, op maat en
dichtbij het kind helpen te voorkomen dat in het latere leven zich veel ernstiger
problemen voordoen. Maar draagvlak alleen is niet genoeg. De TAJ signaleert dat
een aantal knelpunten een structureel karakter dreigt te krijgen. Die moeten
gemeenten en jeugdhulpaanbieders dringend aanpakken.

Wegnemen knelpunten voorwaarde voor succesvofle transformatie
jeugdhup
De TAJ stelt in haar rapportage vast dat er een breed draagvlak bestaat voor de
doelstellingen van de Jeugdwet en dat alle partijen bereid zijn een bijdrage te
leveren aan het succes ervan. Tegelijk echter ervaren alle betrokkenen dat de
vernieuwIngen — de transformatie — veel minder snel gaan dan bij de invoering in
2015 werd aangenomen De daarmee samenhangende baten in de vorm van
snellere en kortere interventies en een lager beroep op — veelal kostbare —

(hoog)specialistische jeugdhulp, zoals onder andere jeugdpsychiatrie en gesloten
jeugdzorg, worden niet in het tempo geïnd waarin de bezuinigingen op de
jeugdhulp zijn geëffectueerd, zo constateert de TAJ. Als een viertal urgente
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transformatie in gedrang te komen en zou de steun voor de filosofie van de Kenmerk
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Jeugdwet onder druk kunnen komen De TA] doet daarom aanbevelingen die erop
zijn gericht deze knelpunten weg te nemen

Terugdringen administratieve lasten door harmonisatie en landelijke
standaarden
In de twee voorgaande jaarrapportageS heeft de TA] aandacht gevraagd voor de
veelheid aan contractvoorwaarden, productomSchrijvingen, voorschriften voor
facturatie en uitbetaling waarmee aanbieders worden geconfronteerd De TAJ
constateert dat met name die jeugdhulporganiSaties die door de aard van hun
aanbod met veel gemeenten te maken hebben, hierdoor substantieel hogere
uitgaven hebben voor bedrijfsvoering, ten koste van het budget voor jeugdhulp.
Veel van de verschillen zijn niet terug te voeren op politieke keuzen inzake
jeugdhulp, maar op gemeentelijke administratieve vereisten Gemeenten en
aanbieders moeten nog dit jaar hun administratieve processen op orde brengen,
harmoniseren en daarbij de door de VNG ontwikkelde landelijke standaarden
hanteren. Zo niet, dan zou het Rijk die moeten vaststellen, aldus de TAJ.

Liquiditeitsproblemen bij instellingen worden steeds

Uit onderzoek van de TAJ blijkt dat 40% van de jeugdhulpaanbieders kampt met
financiële problemen. 20% van de (hoog)specialistische jeugdhulpaanbieders
verwacht in 2017 op enig moment te maken te krijgen met een acuut gebrek aan
liquide middelen. Dit betreft vooral instellingen met een veelheid aan contracten.
Deze liquiditeitsproblemen zijn ontstaan door het geleidelijk uitputten van de
reserves, het in een aantal gevallen afsluiten van contracten beneden kostprijs bij
gebrek aan voldoende inzicht in de hoogte ervan en door gebrek aan werkkapitaal.
Dat laatste wordt in toenemende mate veroorzaakt doordat steeds meer
gemeenten overschakelen van subsidiëring of bevoorschOttiflg vooraf naar
betaling achteraf, De TAJ beveelt aan dat gemeenten en jeugdhulpaanbieders op
korte termijn afspraken maken om het liquiditeitsvraagStuk aan te pakken.

Beschikbaarheid en capaciteit (hoog) specialistische jeugdhulp staan on

der druk.
De TAJ waarschuwt dat de combinatie van hoge uitvoeringsiasten bij aanbieders
en groeiende liquiditeitsproblemen O termijn kunnen leiden tot suboptimale
beschikbaarheïd en spreiding van (hoog)specialiStische jeugdhulp,
jeugdbescherming en jeugdreclasseriflg. De TAJ verwacht dat in het komende paar
jaar ingrijpende veranderingen zullen optreden in de omvang en capaciteit van dit
type jeugdhulp en in de spreiding over het land. Dit is mede het gevolg van
strategische keuzen van individuele aanbieders om functies af te stoten en/of
volume af te bouwen in relatie tot het inkoopgedrag van jeugdhulpregio’S en
gemeenten. Zonder regie, zo benadrukt de TA], kan de beschikbaarheid en
continuïteit van dit type essentiële functies van jeugdhulp onder zware druk
komen te staan. (Boven)regionale samenwerking en onderbouwde prognoses
inzake de minimaal noodzakelijke omvang en spreiding van capaciteit van dit type

jeugdhulp is cruciaal.
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De TAJ acht rust en stabiliteit in de contractering onmisbaar om de met de
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jeugdwet beoogde transformatie verder op gang te brengen, Géén .- of slechts de
hoogst noodzakelijke - wijzigingen in het stelsel, in combinatie met een duurzame
relatie tussen gemeenten en aanbieders (meerjarige contracten, bestuurlijke
dialoog voorafgaand aan aanbesteding, gericht op realiseren doelstellingen
jeugdhulp) zijn randvoorwaardelijk om de omslag te maken in het jeugdbeleid:
één gezin, één plan, één regisseur. Omdat tegelijk — ook financieel — voldoende
ruimte nodig is voor gemeenten en aanbieders om te experimenteren en te
innoveren en om nieuwe vormen van opdrachtgeverschap te exploreren, bepleit
de TAJ een tijdelijke financiële stimulans om het transformatieproces te
versnellen.

St&seNerantwoorde ijkheid

Bij de bovenstaande vier lijnen heeft het Rijk vooral tot taak om te ondersteunen
en te faciliteren. Onderstaand vind u een viertal aanbevelingen die specifiek zien
op (aspecten van) de stelselverantwoordelijkheid van het Rijk. Het gaat er dan
om:

1. dat het Rijk snel middelen heralloceert ten behoeve van een financiële prikkel

voor transformatie-initiatieven.

2. dat het Rijk in overleg met VNG faciliteert dat brancheorganisaties, weten

schappers en beroepsverenigingen definiëren wat onder (hoog)specialistische

jeugdhulp wordt verstaan en de visie daarop voor de toekomst. De uitkomsten

hiervan moeten eind 2017 beschikbaar zijn. Dit moet leiden tot meer transpa

rantie in het aanbod en bijdragen aan de kwaliteitsverbetering en professiona

lisering van de jeugdhulp.

3. dat het Rijk de stabiliteit van de (boven)regionale samenwerking en de ont

wikkeling en continuïteit van de (hoog)specialistische hulpverlening, alsmede

de toekomstige beschikbaarheid daarvan, zorgvuldig monitort en indien nodig

een vangnetfunctie organiseert c.q. passende maatregelen neemt.

4. dat het Rijk een coördinerende rol op zich neemt bij het borgen van onder

zoek, innovatie en kennisdisseminatie en —vermeerdering inzake effectieve

methoden van jeugdhulp.

Ik vertrouw er op u hiermee van dienst te zijn geweest. De TAJ is natuurlijk van
harte bereid om desgewenst nadere toelichting te vertrekken.

Ik wens u veel wijsheid toe bij uw werkzaamheden en teken,

Met vriendelijkegroet ,_,—

Drs M Smt
(voorzitter Transtie Autontet Jeugd)
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Voorwoord
De jeugd heeft de toekomst. Dat lijkt een open deur, maar het lukt een aantal jongeren op
weg naar volwassenheid niet zo gemakkelijk daardoorheen te stappen. Voor hen is de
leugdwet bedoeld.

Dê leugdwet is sinds 2015 in werking. Voor alle betrokken partijen was het wennen. Voor de
jongeren en hun opvoeders om hun weg te vinden naar het juiste “loket”, voor de gemeenten
om de toegang tot de jeugdhulp op te bouwen en zich erop in te richten, en voor1eugdhulpaan-
bieders die taken zagen veranderen en/of verdsvijnen, en te maken kregen met contractering
van veel verschillende partijen en marktwerking.

Het goede nieuws is dat de leugdwet ondanks alle aanloopproblemen breed wordt gedragen.
Alle partijen met wie wij als Transitie Autoriteit leugd te maken hebben, onderschrijven de
filosohe van interventies op maat, zo vroeg mogelijk, zo dichtbij als mogelijk en in samenhang.
En dat gemeenten hierin een logische rol hebben om dat te organiseren. Het glas is meer dan
halfvol, is de conclusie van de eerste twee jaar ervaringen met de leugdwet.

Maar het is zaak het glas niet om te stoten. Het draagvlak voor de leugdwet kan eroderen en de
in te zetten transformatie kan stagneren wanneer onderliggende vraagstukken onvoldoende
worden geadresseerd. Wij stellen vast dat het tempo van het innen van de baten van effectievere
jeugdhulp lager ligt dan dat van de opgelegde bezuinigingen, wat zowel gemeenten als
jeugdhulpaanbieders voor lastige afwegingen stelt. Dat gegeven, p1us het feit dat een aantal
inregelproblemen structureel dreigt te worden, vraagt om doelgerichte maatregelen zodat de
transformatie van de jeugdhulp verder van de grond kan komen.

Daartoe is nodïg dat de veelheid en variëteit in contractvoorwaarden, afrekening en verantwoor
ding, voor zover die niet te maken hebben met diversiteit in gemeentelijke doelstellingen, wordt
teruggedrongen. Het kan niet de bedoeling zijn dat overbodige administratieve lasten ten koste
gaan van de voor jeugdhulp bedoelde middelen.

Pen tsveede, nog bedreigender knelpunt zijn de groeiende liquiditeitsproblemen bij een
toenemend aantal (boven)regionale aanhieders. Soms als gevolg van onvoldoende inzicht
in realistische kostprijzen en daarop
gebaseerde tarieven, maarvaker als
gevolg van gebrek aan werkkapitaal
door de omschakeling van subsidiëring
of bevoorschotting vooraf naar
betaling achteraf vooral waarde
behandelduur lang en duur is en/of
betaling om administratieve redenen
uitblijft. Ais 2emeertten en aanbieders
hiervoor in onderling overleg geen
oplossingen weten te vinden, is het
gevaar groot dat essentiële functies
van jeugdhulp in het gedrang
komen. Jn.r. Pieter Gen, Morjanne Part. Cotton Çörüz
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Gemeenten moeten zorg dragen voor een aanbod van passende jeugdhulp bij opgroei- en
opvoedproblemen, bij psychische problemen en stoornissen, voor jeugdigen met een beperking
en bij de uitvoering van kinderbeschermingsmaatregelen en jeugdreclassering. Uitgangspunten
bij het organiseren van deze hulpverlening zijn het vraaggericht werken, het ondersteunen van
de eigen mogelijkheden, demedicaliseren en ontzorgen. Om dit te realiseren wordt er gewerkt
vanuit het principe van eigen kracht, De behoeften en mogelijkheden van jeugdigen en hun
ouders staan hierbij centraal. De hulp dient zodanig om hen heen te worden georganiseerd dat
hun ondersteuningsbehoefte eerder wordt gesignaleerd en zij geholpen kunnen worden met
hulp op maat. Ook het betrekken van jeugdigen en gezinnen is van groot belang in de beleids
ontwikkeling van gemeenten en jeugdhulpaan bieders om tot een passend en samenhangend
aanbod van jeugdhulp te komen. Hier wordt verder in dit hoofdstuk ook aandacht aan besteed.

ii Na de transitie zetten gemeenten kleine stappen naar inhoudelijke
vernieuwing

De gemeenten hebben in diverse gesprekken met de TAl aangegeven dat het dragen van verant
woordelijkheid voor de jeugdhulp hen in het algemeen goed afgaat. De samenstelling van de
wijkteams verbetert en partijen zijn optimistisch over 2017.

De rol van jeugd en wijkteams bij de toegang tot jeugdhulp is in ontwikkeling zo menen de
gemeenten. Zij positioneren deze teams steeds duidelijker en maken afspraken met jeugdhulp
aanbieders om gespecialiseerde professionals beschikbaar te stellen.

Over het algemeen zijn gemeenten tevreden over de kwaliteit van de geboden jeugdhulp. Ten
aanzien van de voortgang van het nieuwe jeugdstelsel noemen gemeenten en jeugdhulpaanbieders
positieve ontwikkelingen, zoals toegenomen deskundigheid bij jeugd en sociale teams en het
inzetten van praktijkondersteuners jeugd (POHGGZ) bij huisartsen om van daaruit passende hulp
te bieden en huisartsen en hun cliënten te ondersteunen bij doorvertvijzing naar de tweede lijn.
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op basis van de cliëntrnonitor blijkt dat sommie cliënten ervaren dat ze eerderworden
doorverwezen naar door de gemeente ingekochte dan naar devoor hen benodigde hulp en ook
dat zij zich ‘van het kastje naarde muur’ gestuurd voelen, Er zijn tevens signalen over een
toename van het aantal crisisplaatsingen. De TAl ontving verder in zotfl signalen over wachtlijs
ten en onredelijke wachttijden. Adequaat op en afschalen naar specialistische hulp en een
goede verbinding met eerstelijnszorgspelen een belangrijke rol in het tegengaan van wachtlijs
ten. Op dit punt vinden jeugdhulpaanbieders. Gl’s en regio’s dat er gemiddeld genomen slechts
kleine vorderingen zijn gemaakt in eotfl (zie figuur 1.2) Dit raakt aan de kwaliteit van dejeugd
teams, de afstemming met huisartsen en het goed functioneren van de keten. Oveligens vinden
de partijen die wij hierover spraken, dat de ketenafstemrning verbetert.

5,0

4,0

3,0
3,0

23

•1•
Regio’s

e2016 2017
O’j,r tordEnni vern(’5’’ge’û.r2o stcrsfsvmm [riq cp cfs’e n

Gemeenten verschillen in de wijze waarop zij hun regierol inhoudelijk invullen en vormgeven.
Ze maken elk hun eigen keuzes waar het gaat om de inrichting van de toegang tot hulp, de
contractering, de samenwerking met andere gemeenten en stakeholders en de bekostiging. Als
gevolg van deze verschillende keuzes ontstaat er grote diversiteit in het stelsel.

Ook constateren wij dat veel gemeenten beperkt zicht hebben op het (hoog)specialisrisch
aanbod, niet in de laatste plaats omdat herweinig hoeft te worden ingezer. Dit brengt aanzien
lijke risico’s met zich mee voor landelijke en bovenregionale aanbieders van deze (hoog)
specialistische jeugdhulp, met als mogelijk gevolg dat kennis over de behandeling van kinderen
met ernstige, complexe problemen in een vroegtijdig stadium niet voldoende beschikbaar is.
Hierop gaan wij in hoofdstuk 2 nader in.

1 geen noldenngen. 2 = klene V2rdeFngen. 3 = ngntvente vcdhneen, = grnre 2213232222.5 = doeOn nberek5

Aanbiedors Gis



iz Contractering: van financiële naar inhoudelijke sturing

In de eerste ee jaar hebben gemeenten het gesprek met jeugdhulpaanbieders vooral gevoerd
over de contractvoorwaarden, budgetten volumes, tarieven en in mindere mate over de inhoud
van de te leveren jeundhulp en de te behalen resultaten. Echter, conrractering kan een sturende
rol hebben voor jeugdhulpaanbieders door concrete afépraken te maken over het beleid, de
transformatie en/of andere gemeentelijke ambities. We hebbende indruk dat gemeenten niet
alle mogelijkheden hebben benut om afspraken te maken over de beoogde transformatie.
Voorafgaand aan de aanbestedings- en contracteringsprocedure kan een belangrijke basis
worden gelegd voor de transformatie door tijd te nemen voor een inhoudelijke dialoog. Dialoog
draagt bij aan het centraal stellen van de inhoud, waarbij heldere afspraken over toereikende
budgetten randvoottaardeiijk lijn.

Op verschillende plekken in het land
kiezen gemeenten voor selectieve
contractening. Zij koersen daarmee aan
op het beperken van het aantal jeugd
hulpaanbieders waarmee zij zaken
doen: een consortium van jeugdhulp
aanbieders of één jeugdhulpaanhieder
hoofdaannemer.

Overigens schatten wij in dat de samenwerking tussen gemeenten en eugdhulpaanbieders rond
de contractening 2017 beter is verlopen dan in de jaren daarvoor. In 2016 hebben gemeenten en
jetigdhulpaanbieders minder beroep op de TAl gedaan om te bemiddelen, al waren de zaken
waarin wel om bemiddeling werd gevraagd, vaak complexer dan in 2014 en 2015.

Voor jeugdhuipaanbieders zijn de afspraken clie zij met gemeenten en regio’s maken leidend
voor de uitvoering, de inhoudelijke doorontwikkeling van zaken als hun portfolio. hun perso
neelsbeleid en de ontwikkeling van voorzieningen. Kortom, contractering is voor jeugdhulpaan
bieders van doorslaggevend belang voor de ontwikkelingen de toekomst van hun organisatie.

Eerder werd gerproken oen beetuurHk

orrnberreden.



Beprking van het aantal jeugdhulpaanbieders to is de ot cR”eging an deze ementen. levert
onder mcci grote oordelen op als het gaat om het contractbeheer. Een belangrijke vraag dazrbij
t o diebep k ngzanh taantalj ugdhul a nbie t bijdr a taand b oogd transform ti

H eI di t 1 voorafl ti t b a tv ord n i i h v 1 n di b jv ii ut d
con ra tvorm n nadruk lijk mo t vvord n g steld

Uit ons onderzoek blijkt dat het merendeel van de contracten begin 2017 een (resterendet

looptijd heeft van één jlar, teRvlll jeugdhuluaanbiedrs en GI ç aangcven dat zj meet zekerhid
nodia hebben voor hun bedrijfsvoering en voor het transfoim ten van de eigen organisatic.
P itief is in dit opzi ht dat er en t nd zi htbaar i dat in v rg lijkïn to ei dcie jar n m t

c ntracten roet e n 1 ng re looptijd vorden afgesloten Di trend lijkt ook te geld n voor de
contr cteiin voor aot8, In hoeverre erin die meeraiige contracten ook prake is van budgetga
ranties, is op dit moment nog nipt duidelijk.

Veel anbied r van (hoog)specialistische jeugdhulp (veelal bovenregionaal of landelijk opere
rend) hebben te mak n m t een afname van volume door de inzet van andere hulpvormen die
lokaal of regionaal orden gecontracteerd.
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Dit zegt overigens nog niets over de ontwikkelingen van de duur van jeugdhulptrajecten. Met de
opgehaalde cijfers van de jeugdhulpaanbieders is her niet mogelijk om te laten zien of er sprake
is van verandering van de behandelduur, Uit interviews met jeugdhulpaanbieders blijkt dat door
zowel gemeenten als jeugdhulpaanbieders soms juist gericht wordt ingezet op het verkorten van
de (met name verblijf5)behandelduur.

Gezien het gegeven dat gemeenten en jeugdhulpaanbieders in 2o152o16 in de meeste gevallen
(hooguit) kleine stappen hebben gezet op het gebied van transfomgarie en ook het komende jaar
niet versvachten alle transformatiedoelen te realiseren, is het niet aannemelijk dat er al sprake is
van een stabiele instroom naar en omvang van de specialistische jeugdhulp. Ten aanzien van de

verdere ontwikkeling van volumes lopen de verwachtingen van jeugdhulpaanbieders uiteen (zie
figuur L3a).

Volume (2017 ten opzichte van 2016)

2%
14%

Intramurale capaciteit (2017 ten
opzichte van 2016)

Figuur ugo en b Verwachte ontwikkeling volumeu (links) en intramurale capaciteit (rechts) fl 2017 volgens jeugdhulp000bieders

Wat de intramurale capaciteit betreft, verwacht de helft van de jeugdhulpaanbieders - mede op
basis van inkoopafspraken — dat er in 2017 verdergaande afbouw plaats zal vinden (zie figuur
t 3b). Dat er al sprake is van afbouw van deze capaciteit blijkt ook uit het relatief hoog aantal
aanvragen voor subsidie van frictiekosten (artikel 2b) die bij de TAl zijn ingediend. Deze ontwik
keling doet zïch voor sinds 2015, maar de impact daarvan op deze bovenregionale of landelijke
jeugdhulpaanbïeders wordt groter. Niet in de laatste plaats omdat de reserves die nodig zijn om
de capaciteit om te vormen uitgeput raken, de liquiditeit van deze jeugdhulpaanbieders sterk
onder druk komt te staan en werkkapitaal door banken nog slechts mondjesmaat verstrekt
wordt. Het gegeven dat minder gemeenten bereid zijn om aan bevoorschorting te doen, is een
andere reden waarom voldoende werkkapitaal een steeds groter probleem wordt voor bovenregi
onale en landelijk werkende jeugdhulpaanbieders.

Een aantal gemeenten (en regios) heeft aangekondigd in 2018 over te zullen gaan op andere
bekostigingsmethodieken. Deze wijziging is gebaseerd op de aanname dat via het financiële
instrumentarium het gedragvan de behandelaar (of begeleider) valt te beïnvloeden. Waarde
afgelopen twee jaar vaak sprake is geweest van verlengingen van contracten (en dus ook bekosti
ging op basis van vertrouwde parameters), verwachten jeugdhulpaanbieders en gemeenten nu

dat er het nodige zal veranderen bij de contractering voor 2018.

2% 4% 8%

Sterke afname to Lichte afname Blijft gelijk

Lichte toename e Sterke toename

Sterke afname v Lichte afname Blijft gelijk

Lichte toename Onbekendn.v.l.



De jeugdggz krijgt daarbij te maken met de
afschaffing van de DBCsystematiek Er zijn in
den lande nu al voorbeelden van gemeenten
en regio’s die hebben gekozen voor vormen
van inspannings, output of taakgerichte
bekostiging voor jeugd-ggz, waarbij niet
langer gebruik gemaakt wordt van de
DBCsystematiek. Gemeenten en jeugdhulp
aanbieders die hun bekostiging nog baseren
op de huidige DBC-systematiek moeten zich
realiseren dat de afschaffing ervan geen
uitfasering kent, maarperi januari 2018

direct wordt ingevoerd. Zij zullen daarmee bij
de inkoop voor 2018, die feitelijk medio 2017

van start gaat, rekening moeten houden.

Door de ontwikkelingen rondom de bekosth
ging staan jeugdhulpaanbieders voor een
grote uitdaging. Nieuwe bekostigingsmetho
dieken leiden tot andere afspraken over de te
leveren prestaties (resultaten), de benodigde
inzet van medewerkers, de risico’s, facturatie,
de registratie, verantwoording en betaling.
Het kost jeugdhulpaanbieders voorbereh
dingstijd om de bedrïjfsvoering aan te passen
op nieuwe bekostigingssystemen. Het werkt hierbij belemmerend dat, zoals de TAl signaleert,
jeugdhulpaanbieders niet altijd goed inzicht hebben in de kostprijs van hun eigen aanbod. Door
het ontbreken van dit inzicht kunnen zij moeilijk verantwoorde afspraken en scherpe afwegin
gen maken over hun portfolio. De inhoudelijke aanpassing van hun portfolio, de daarmee
samenhangende omscholing/instructie van medewerkers, veranderingen in registratie en
verantwoordingsystemen en in de systematiekvan bevoorschottïng vergen mogelijk meer tijd
dan tussen het afronden van de contractering 2018 en daarvoor benodigde organisatiewijzigin
gen beschikbaar is. Voor diverse jeugd-ggz aanbieders kan dit serieuze problemen opleveren.

De TAJ ziet twee parallelle bewegingen. Enerzijds is voor lichtere hulp aan jeugdigen schaalver
kleining en beweging richting het (boven)lokale veld aan de orde. Dat wordt ook beoogd niet de
leugdwet: sneller, op maat en dicht bij huis betere samenwerking rondom jeugd en gezin door
middel van ‘één kind-één plan-één regisseur’. Anderzijds blijft samenwerking op regionaal en
bovenregionaal niveau noodzakelijkvoor de meer specialistische hulp en in het bijzondervoor
(hoog)specialistische functies die met name door bovenregionale jeugdhulpaanbieders worden
aangeboden. Gaandeweg komt deze (boven)regionale samenwerking echter steeds meer onder
drukte staan, mede als gevolgvan het afbrokkelen van de onderlinge solidariteit om financiële
tekorten op te vangen.

Inmiddels is waarneembaar dat een deel van de jeugdregio’s niet stabiel is in samenstelling, dat
sommige gemeenten zich afscheiden van regio’s en dat (boven)regionale samenwerking tussen
verschillende regio’s afneemt ofuiteenvalt. In weerwil van deze moeizame samenwerking zien
jeugdhulpaanbieders niettemin mogelijkheden voor intensivering van samenwerking bij het



cij0Lfl
tmww0tcL)

0N00rtEub
J

QJci0wLfl
0

00
)

0

C
\l

u)

(!3

N
-E

c’J

c’J

0

t
0

0
o

00
0

b
i

z
t

j
0

0
.
t

0
0

0

0
b
i0

e
t00h

o

t
0

t
(1)

b
i>

(00
)

0
,

cl)cl)0Cl)
00b
i

o
c

(h
)

0
)



31 31 3

jL

In de gesprekken die deTAJ met gemeenten heeft gevoerd wordt veelvuldig gewezen op de met
de decentralisatie gepaard gaande kortingen en de tijd die nodig is om de toegangsfunctie goed
in te richten. Daarbij menen veel gemeenten dat het tempo van de door het Rijk opgelegde
bezuinigingen op de jeugdhulp hoger is dan de winsten die gemeenten kunnen halen met
snellere en daardoor goedkopere interventies. Sommige gemeenten verbinden hieraan de
conclusie dat mede daardoor de transformatie moeilijker van de grond komt dan zonder deze
ingrijpende bezuinigingen het geval zou zijn geweest.
Verder hebben geïnterviewde jeugdhulpregio’s en jeugdhulpaanbiederS in ons onderzoek
aangegeven dat er meer tijd en geld nodig is om de met de Jeugdwet beoogde veranderingen en
dan vooral de transformatie te realiseren. Alle gesprekspartners geven aan dat erop veel
plaatsen (eerste) stappen worden gezet, maar hierbij plaatsen vrijwel alle (bovenregionaal
actieve) jeugdhulpaanbieders de kanttekening dat er sprake is van grote verschillen tussen
gemeenten en regio’s. Daarnaast vindt kennisoverdracht van succesvolle innovaties nauwelijks
plaats en dreigt de situatie dat overal ‘het wiel opnieuw wordt uitgevonden’.

Alle partijen onderschrijven dat de transformatie op gang komt. Dit blijkt onder andere uit het
feit dat er (meer) integraal en multidisciplinair wordt samengewerkt. Ook ontstaan er betere
samenwerkingsrelaties tussen scholen en (huisartsen, zowel op de werkvloer als heleidsmatig.
Verder ontwikkelt de samenwerking in de specialistische jeugdhulp zich, maar kan deze (nog
beduidend) beter. Waar samenwerking onvoldoende van de grond komt, liggen hieraan vaak
tegenstrijdige organisatiebelangen ten grondslag.

Hoewel de ambulantisering nog niet zichtbaar is in de laatste landelijke cijfers over ïeugdhulpge
bruik, zijn er lokaal steeds meer voorbeelden te vinden van een verschuiving van intramurale
naar ambulante hulpverlening en van specialistische/klinische naarlichtere vormen van
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hulpverlening Een puntvan aandacht blijft het ten alle tijden bieden van passende hulp. Dit
maakt dat het effect van de inzet van ambulante hulp goed moet worden gevolgd door het Rijk,
met name ook wat betreft de effectiviteit en doelmatigheid op langere termijn.

Preventie en een hechtere sociale infrastructuur op wijkniveau worden gezien als één van de
belangrijkste sleutels tot de transformatie. Dit vraagt om een goede verbinding tussen inwoners
en partijen die actief zijn in wijken en buurten, zoals wijk- en jeugdteams, welzijnsorganisaties,
jeugdhulpaanbieders, scholen, jeugdgezondheidszorg en huisartsen, Gemeenten spelen een
belangrijke rol in de verbinding met aspecten uit de leehvereld van jeugdigen, zoals wonen,
onderwijs, participatie, sport, cultuur en andere vormen van vrijetijdsbesteding, zodat een
integrale en domeinoverstijgende samenwerking van de grond komt. Dat zal niet vanzelfgaan;
hetvergt een intensieve aanpakvan gemeenten (ook in regionaal verband), jeugdhulpaanbie
ders, scholen en tal van andere organisaties. GIs vinden gemiddeld genomen dat er meer
vooruitgang is geboekt als het gaat om de vernieuwing van producten of samenwerking ten
behoeve van meer integrale vormen van jeugdhulp. leugdhulpaanbieders zijn wat positiever over
de vernieuwing van producten of samenwerking met de ambulante specialistische jeugdhulp en
het onderwijs.
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Figuur th Vorderingen zo16 ten aanzien van vernieuwing

14 Condusies

Door de geldstromen te bundelen en de uitvoering te decentraliseren naar gemeenten is destijds
gekozen voor de ontwikkelingvan een nieuw speelveld. De verantwoordelijkheid voor de
uitvoeringvan de leugdwet is belegd bij de gemeenten, die vervolgens twee jaar intensief bezig
zijn geweest met het inregelen van de nieuwe leugdwet.

Vernieuwing van producten of samenwerking ten behoeve van integrale vormen van jeugdhulp: Vernieuwing van producten

of samenwerking gericht op de ambulantiuering van npecialiutiuche jeugdhulp Vernieuwing van producten ef samenwerking

in combinatie met het onderwiio Vernïeuwing van producten en samenwerking in combinatie met werk en inkomen,
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Er is vooruitgang geboekt als het gaat om het inrichten van de toegangsfunctie en er is sprake van
een toename aan deskundigheid in de wijk- en jeugdteams. Tegelijkertijd zijn ersignalen over
een toenamevan crissplaatsingen. wachtlijsten en onredelijkewachrtijden. Deze signalen
benadrukken het belangvan goede samenwerking in de keten en van tijdig op- en afschalen.
Gemeenten maken de beweging naar meer inkoop van lokale en regionale jeugdhulp, wat past
binnen de doelstelling om jeugdhuip dichter bij huis mogelijk te maken. Het is echter de vraag
ofgemeenten voldoende rekening houden met specialistische jeugdhulp die in sommige
gevallen niet op die schaal beschikbaar is. De afname van volumes is nu al zichtbaar hij jeugd
hulpaanbieders van specialistische jeugdhulp, met de nodige consequenties voor de bedrijfsvoe
ring en daarmee op termijn het in voldoende mate beschikbaar blijven van deze vormen van
(noodzakelijke) jeugdhulp.

Er doen zich verschillende bewegingen voor in het veld. Enerzijds zullen gemeenten in toene
mende mate willen sturen op resultaten door de contractering nadrukkelijk in te zetten om de
transformatie verder vorm te geven. Daarnaast valt te verwachten dat andere bekostigi ngsmetho
dieken en de afschaffing van de DBC-systematiek in de jeugd-ggz gevolgen zullen hebben voor de
afspraken tussen gemeenten en jeugdhulpaanbieders. Ook dit beïnvloedt de toch al hoge
admïnistratieve lasten.

Anderzi jds verloopt de samenwerking tussen gemeenten op sommige plaatsen moeizaam,
terwijl (boven)regionale afstemming en gezamenlijk opdrachtgeverschap voorbovenregionale
jeugdhulpaanhieders juist van belang zijn om goede en passende hulp voor de jeugd te
waarborgen.

Ondanks de gesignaleerde knelpunten is het algemene beeld dat de bedoelingen van de
Jeugdwet breed worden onderschreven. Gemeenten en jeugdhulpaanbieders zotien voorzichtige
stappen in die richting, maar er moet nog veel werk worden verzet om de beoogde transfoniiatie
van de jeugdhulp daadwerkelijk te realiseren.



Hoofdstuk 2

Het soorgaande hoofctsiuk maakt helder dat er nog flinke stappen gezet moeten ssorden om de
inhoudelijke doorontwtkkelingvan de jeugdhulp te realiseren In dit hoofdstuk beschnlven we
de randvoorwaarden diewij als noodzakelijkbeschouwenvoorhetwelslagenvan deze transfor
marie Hierbij geven we in elke paragraaf steeds aan in welke mate op dit moment aan de
voorwaarde wordt s oldaan en wat de opgave is vooi de komende periode

zi De basis moet op orde komen:
nregelproblemen dreigen structureel te worden

Geen ofonsoldoende bevocrschotting moeizame facturenng soms als gesolg van onduidelijk
heid over de woonplaats van de jeugdige enjof administratieve onvolkomenheden in de factura
neen verantsvooiding en discussies daarover met gemeenten leiden tot veitragingen in de
betaling van de geleverde jeugdhulp Dit draagt bij aan een verslechterde liquiditeitsposiuc van
met name die aanbieders van wie jeugdhulp de hoofdactiviteit is en die veel contractpartners
hebben Wij signaleren dat sommige instellingen niet in staat zijn om aan hun verplichtingen te
voldoen ondanks een sluitende exploitatie Uiteen brede tisicoanalyse op basis van jaarreke
ningen zoi en 2oi5 blijktdat jeugdhulpaanbieders met meerdan 50°c omzet eugdhulp, in 2015

te maken hadden met een daling van 14i°o van de liquide midoelen en dat o° ‘an de onder
zochte instellingen in financiele problemen is of zal komen Ir ons iecente onderzoek geeft
ongeveer 20°o van de (hoog)specialistische1eugdhulpaanbieders aan te serwachten in 20i7

mogelijk met liquiditeitsproblemen te maken te krijgen

Bij instellingen die ernstig in financiele problemen komen is vaak sprake van een cumuhne van
oorzaken, die ertoe leidt dat de benodigde hquiditeit ontbreekt

• Allereerst wordt liquiditeit een probleem als pas kan worden gedeclareeid op het moment dat
de hulpverlening is afgerond en gemeenten geen zorg dragen voor bevoorschotting
Instellingen moeten hierdoor liet onderhanden werk zelf voorfinancieien

• Ten tsveede wordt liquiditeit een probleem als betaling san geleverde jeugdhulp na facturatie
niet op korte termijn plaatstindi of zelfs u zblt1ft Een kanttekening die hierb geplaatst moet
woiden is dat eugdhulpaanbieders zelf ook de intei ne processen rondom administratie en
facturering op orde moeten hebben Wanneer factui en van jeugdhulpaanbieders fouten of
onvolkomonheden bevatten, heeft dit tot gevolg dat erveitraging in de betaling kan ontstaan
Daarnaast zoigt het heistellen van deigelike fouten voor een toename in de administratiese
lasten

• fen derde bli1kt dat veel1eugdhulpaanbieders bepeikte mogelijkheden hebben om hun
werkkapitaal te vergroten of nieuw werkkapitaal aan te trekken Banken zijn vaak niet bereid
om werkkapitaal te verstrekken en ook is in sommige contracten opgenomen dat vorderingen
op de gemeente niet verpand mogen worden
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rondslas, liggen

De TAJ signaleert dat (met name bestaande) jeugdhulpaanbieders in de problemen komen
wanneer contracten niet worden verlengd of gegund In zijn algemeenheid geven gemeenten pas
laat zekerheid over contracten. Veel jeugdhulpaanbieders herkennen dit beeld: zij geven aan pas
in het vierde kwartaal en soms pas in het eerste kwartaal van het betreffende jaarvoldoende
zekerheid te hebben over de contractering en daarmee over (de inrichting van) de
bedrij fsvoering.
De keuzes van gemeenten in de contractering zijn echtervan grote invloed op de capaciteitsver
deling tussen jeugdhulpaanbieders en kunnen spill-overeffecten tussen jeugdhulpaanbieders
onderling veroorzaken. Wanneer contracten van een jeugdhulpaanbieder niet worden verlengd
zal deze jeugdhulpaanbieder met gemeenten en met jeugdhulpaanbieders die wel een contract
hebben gekregen, afspraken moeten maken over de overdracht van cliënten, dossiers en
professionals. Dit is zeer arbeidsintensief en een (vooraf af te dekken) risico voor de continuïteit
van de hulpverlening. Mede hierom is, zowel voor jeugdhulpaanbieders als gemeenten, tijdige
zekerheid over contractering van belang.

op grond van meldingen bij de TAJ blijkt dat sommige jeugdhulpaanbieders niet in staat zijn om
de kostprijzen van hun producten vast stellen, met als risico dat de tarieven niet kostendekkend
zijn. Ook kunnen zij door de druk op tarieven nauwelijks marges inbouwen ten behoeve van
toereikende risico-reserves. In 2015 bleek een derde deel van de instellingen verlies te hebben
geleden. Tevens bleek ruim een derde van de instellingen een risicoreseR’e te hebben die onder
de algemene norm voor risicoreserves lag (het Waarborgfonds voor de zorg hanteert een mini
mum weerstandsvermogen van i% van de omzet).
Uiteraard ligt hier ook een verantwoordelijkheid bij de jeugdhulpaanbieders om inzicht te
hebben in realistische kostprijzen en niet akkoord te gaan met tarieven die op termijn de
continuïteit van de Organisatie bedreigen. Een n ict-renderende exploitatie van en een gevolge
daarvan een verlieslatende exploitatie door een jeugdhu]paanbieder heeft namelijk altijd
consequenties voor de coneinuïteie en kwaliteit van de jeugdhulp Daarmee raakt dit ook de
kinderen en gezinnen die op die hulp zijn aangewezen en tevens de medewerkers die bij deze



organisaties werkzaam zijn. Ook kan onzekerheid over het voortbestaan van jeugdhulpinstellin
gen een goede ketensamenwerking belemmeren.
Bij de invoering van nieuwe bekostigingsmodellen is het daarom voor zowel gemeenten als
jeugdhulpaanbieders van belang om goed zicht te hebben op de prestaties die minimaal
geboden moeten worden om te kunnen beoordelen of het tarief dat daarvoor beschikbaar is ïn
de praktijk ook realistisch en haalbaar is.

De administratieve lasten voor jeugdhulpaanbieders vallen aanzienlijk hoger uit dan vooraf
gaand aan de transitie is voorzien, Deze hogere administratieve lasten zijn voor een deel inherent
aan de decentralisatie. De oorzaak van administratieve lasten blijkt vaak te liggen in een opeen
stapeling van kleinere problemen en belemmeringen die leiden tot veel administratief hand
werk, overleg en ad-hoc- oplossingen. Voor bijna alle jeugdhulpaanbieders geldt dat er veel meer
contractrelaties zijn dan voorheen. Gemeenten hebben ook meer moeten investeren in adrnini
stratieve bedrijfsvoering omdat er nog in onvoldoende mate sprake is van scandaardisatie
waardoor ook de digitale gegevensveRverking nog niet optimaal is.

We maken onderscheid tussen onvermijdbare en vermijdhare administratieve lasten.

Van onvermijdbare administratieve lasten is met name sprake door een toename van het
aantal jeugdhulpaanbieders datvan een subsidierelatie over is gegaan naar aanbesteden, en
doordat bovenregionale jeugdhulpaanbieders te maken hebben gekregen met een toename
van het aantal financiert ten opzichte van de oude situatie waarin zij met provincies afspraken
maakten. Verder kunnen uit politiek-bestuurlijke keuzen van opdrachtgevende gemeenten of
regio’s verschillende vormen van verantwoording voortvloeien.
In de tweede categorïe — de vermijdbare administratieve lasten — gaat het veelal om admini
stratieve lasten die verminderd kunnen worden door standaardisatie van de gemeentelijke
uitvraag. Er bestonden bij de inwerkingtreding geen landelijk dwingende spelregels over de
administratieve afhandelingvan de jeugdhulp door gemeenten. Vanuit de eigen werkwijze
leggen gemeenten voorwaarden op die op zichzelfwerkbaar en efficiënt kunnen zijn, maar
voor jeugdhulpaanbieders die doorgaans met meerdere opdrachtgevers te maken hebben extra
lasten met zich meebrengen.

Ondanks dat erverschillende oplossingen zijn ontwikkeld, verloopt het terugdringen van de
administratieve lasten nog moeizaam in de meeste regio’s.



De VNG en jeugdhulpaanbieders hebben samen in het programma [-Sociaal Domein landelijke
standaarden en voorzieningen ontwikkeld, inclusiefdrie uitvoeringsvarianten (inspanningsge
richt, taakgericht, outputgericht) ten behoeve van het stroomlijnen van inkoopafspraken en de
inrichting van de administratieve processen. Dit met als doel dat gemeenten en aanbieders
minder administratieve lasten ervaren. Volgens 1-Sociaal Domein zijn alle gemeenten en het
merendeel van jeugdhulpaanbieders aangesloten op de landelijke infrastructuur voor de
uitwisselingvan gegevens. Gemeenten en jeugdhulpaanbieders ervaren het gebruikvan deze
infrastructuurals een verbetering van de administratieve processen.

Gemeenten zijn, zo blijkt uit ons eigen onderzoek, niet altijd even consistent in het gebruik en
het toepassen van de landelijke standaarden en voorzieningen, en wijken soms zelfs op onderde
len in meer of mindere mate af. Dit vaak zonder in te zien wat de consequenties hiervan zijn voor
gecontracteerde jeugdhulpaanbieders. Daarnaast zien we regio’s waarbij er weliswaar bij de
contractenng een zekere mate van (boven)regionale samenwerking is, maarsvaarbij de uitvoe
ringsprocessen en administratieve afhandeling weer op gemeentelijk niveau plaatsvinden, Daar
komt bij dat de bestuurlijke afspraken in deze regio’s nog onvoldoende vertaald worden naar de
gemeentelijke (hnanciële) afhandeling van gedeclareerde jeugdhulp.
De consequentie van bovenstaande is dat de administratieve lasten van gemeenten en aanbie
ders zelfs toenemen.

Bij gemeenten bestaat de behoefte om gedetailleerde informatie te genereren ren behoeve van
de politieke en maatschappelijke verantwoording. Het genereren van deze informatie aan de
bron (in het primaire proces van de jeugdhulpaanbieders) hoezeer ook begrijpelijk— leidt
onbedoeld tot hogere administratieve lasten, ook voor de professionals in de ieugdhulp. Het is
daarom noodzakelijk dat de gevraagde veranrtvoordingsinforniatie beperkt blijft. Eaarnaast is
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het van belang dat gemeenten beseffen dat standaardisatie van administratieve processen
losstaat van gemeentelijke beleidrijheid en0orvemaindedflg san de admini5ttieve lasten
juist bij kan dragen aan een efhciëntere uiwoedngvafl de jeugdwet.

leugdhulpaaflbieders en Gls etvOerefl in 2016 beperkte vorderingen op het gebied van terugdrin
gen van administratieve lasten (beddjfsvoetingJ Evenmin zijn zij optimistisch over de voong
op dit punt in zo7. Gemeenten zijn hierover positiever In april 2017 zal de staatssecretaris de
stand van zaken ten aanzien van het gebruikvan standaarden van iSociaal Domein
inventariseren
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De TAl acht het risico reëel dat de administratieve lasten de komende periode verder zullen
toenemen als gevolg van de naar vevachting toenemende variatie in bekostigï ngsmodellen ën
omdat gemeenten blijven avijken van de drie (standaard) uiwoeringsvariant Dit zal een
groter beslag leggen op de beschikbare middelen voor jeugdhulp en mogelijk ten koste gaan van
de inzet van professionals leugdhulpaanbied sv achten in het verlengde hietvan dat met
name in het geval van resultaatgedchte bekostigiflgorm de administratieve last bij de
uitvoerend professiortal zal komen te liggen.
Het moge duidelijk zijn dat hetven1iflderen van de administratieve lastendflik, zowel voor jeugd
hulpaanbiede alsvoor gemeenten een randvoovaarde is voor de kans van slagen van de tnsfor
matie en het in stand houden van de daanloor benodigde essentiele ftincties\an jeugdhulp.

De toepassing van het woonplaatsbegin5 is noodzakelijk voor facturering aan de juiste
gemeente maar in de praktijk blijkt hetvastStellen van de woonplaats van de gezaghebbende
vaak lastig wanneer er sprake is van veranderende omstandigheden giivoorbeeld als ouders
gescheiden zijn, de voogd van woonplaats wisselt of er sprake is van een rechterlijke maatregel
Dit kan dan tot problemen in de betaling leiden. Het steeds secuur vaststellen van de woonplaats
is bewerkelijk voor zowel jeugdhulPaanbïedets als gemeenten en draagt bij aan verhoging van de
administratieve lasten.
inmiddels wordt op dit dossier een wetswijziging voorbereid waarbij het Basisregistratie
Personen (BRP) leidend wordt in het vaststellen van de woonplaats Vanuit de ieugdwet bezien is
dit een wenselilke onvikkeling en draagt het arvevachting hij aan een afname van de
administratieve lasten voor jeugdhulp2anbi5 en gemeenten.



22 Toereikende middelen zowel op macro als gemeentelijk niveau
randvoorwaardelijk voor transformatie

Gemeenten geven in het onderzoek aan dat zij te maken hebben (gehad) met overschrijdingen
van het budget dat beschikbaar is voor jeugdhulp Vanwege hun zorgplicht dienen gemeenten
vom passende jeugdhulp te zorgen, ook bij overschrijdingvan het budget Op de langere termijn
brengt ciit risico’s met zich mee, met name als het budgeteekort structureel blijkt te zijn Dit
budgertekort wordt in sommige gemeenten en regio’s veroorzaakt door de toepassing van het
objectiefverdeelmodel, hoewel er ook ingroei en compensatie is afgesproken In deze gemeen
ten en regio’s zijnde uitgaven voor jeugdhulp (historisch) gezien hoger dan het budget waarop
zij op basis van objectieve verdeelcriteria recht hebben, Het blijkt vaak lastig vast te stellen
waardoor die verschillen veroorzaakt worden tilt de contacten met jeugdhulpaanbieders en
gemeenten is ons echter duidelijk geworden dat mede door deze financiele problematiek de
mogelijkheden om (meerjarige) transformatieafspiaken te maken gering of afwezig zijn
leugdhulpaanbieders ervaren dat als gevolg van de te beperkte budgetten de eneigie niet in
vernieuwing c q transformatie gaat zitten, maar in discussies over tarieven en budgetplafonds

Om de uitvoenng van een kwalitatief goede hulp bmnen het beschikbare budgetiaire kader te
borgen, zetten veel gemeenten budgetplafonds in als instrument voor budgetbeheersing
Gemeenten en jeugdhulpaanbieders maken dan afspraken over doorleverplicht wanneer het
budgerplafond is bereikt Hetvaststellen van hudgetplafonds is mede afhankelijk van betiouw
bare reahsaeiecijfers over de voorgaande jaren Deze gegevens blijken moeilijk te achterhalen en!
of lastig te duiden. Goede monitoring van de voortgang van de dienstverleningvan jeugdhulp
aanbieders en van de uitputting van het budget is hiervoor van belang Andersom moeten
jeugdhulpaanbieders dreigende overschrijding van het budgerplafond tijdig melden bij gemeerv
ten In zoi6 rapporteerde de Kinderombudsman ook over doorverwijzing naar jeugdhulpaaiz’
bieders, met overschrijding van budgetplafonds (en jeugdhulpaanbieders met wachtlijsten) tot
gevolg, dit gebeurde voornamelijk bij doorverwijzing door huisartsen

De veiligheid en ontwikkeling van kinderen kan in gevaar komen bij te lang wachten op pas
sende hulp Tijdens gesprekken van de TAl met wethouders en bestuurders van jeugdhulpaanbirv
ders is de wachtlijstproblematïek bi1 regionaal opererende jeugdhulpaanbieders aan de orde
gesteld Budgetplafonds staan op gespannen voet met acceptabele wachttijden, maar verkleinen
voor gemeenten het risico van budgetoverschrijding Als gevolg van beperkte sturing op de
instioom uit verschillende gemeenten, mede ingegeven door de varieteit aan afspraken in de
contractering en verwijzing, bestaat het nsico van wachtlijsten voor jeugdigen uit een deel van de
gemeenten binnen een regio Hiermee wordt de woonplaats in plaats van de hulpvraag van de
jeugdige bepalend voor het moment waarop hulp woidt ingezet

In zoi6 heeft de staatssecretaris samen met brancheorganisaties ingezet op toepassing van de
Treeknormen Daarbij is afgesproken dat gemeenten en jeugdhulpeianbieders regionaal met
elkaar in gesprek moeten over de aanpak van wachtlijsten en wachttijden De veiligheid en
ontwikkeling van kinderen kan in gevaar komen bij te langwachten op passende hulp Uit ons
onderzoek komt naarvoren dat aanhieders van specialistische jeugdhulp en gecertihceerde
instellingen vinden dat met betrekking tot het beperken van wachttijden nog weinig tot geen
vorderingen zijn gemaakt
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23 Voor de (hoog)speciaistische jeugdhulpaanbieders en de Gi’s is het
speelveld zeer ingewikk&d geworden

Een klein deel van de jeugd is aangewezen op (hoog)specialistische en dus vaak zeer kostbare
jeugdhulp. Deze wordt met name geboden door jeugdhuipaanbïeders die zich hierop specifiek
hebben toegelegd. Gegeven het specialistische karakter van deze vorm van jeugdhulpverlening,
de beperkte omvang van deze doelgroep en het feit dat borgen van deze specialisatie concentra
tie vergt, werken deze jeugdhulpaanbieders noodzakelijkerwijs op een bovenregionale dan wel
landelilke schaal. In het decentrale jeugdstelsel en met de transformatie in het vooruitzicht is
deze vorm van jeugdhulp kwetsbaar. De focus van gemeenten ïs, terecht, gericht op het realise
ren van jeugdhulparrangementen in of nabij de jeugdige en die focus leidt dus ook tot contracte
ring van vooral lokale en :of regionale aanbieders. ldealiter voeoen landelijkwerkende instellin
gen hun hoog) specialistische aanbod toe aan regionaal werkende instellingen, om ook vormen
van specialistische hulp dichter bij huis te kunnen aanbieden, Echter, dat gebeurt nog niet of
onvoldoende waardoor er teveel afstand blijft bestaan tussen dergelijke jeugdhulpaanbieders en
individuele gemeenten.
Wij zien nu al dat sommige aanbieders van hoog gespecialiseerde jeugdhulp overwegen derge
lijke zorgfuncties afte stoten. Vanuit de optiek van de individuele jeugdhulpaanbieder kan dit
een verdedigbare keuze zijn. Doordat dit zonder (boven)regfonaie coördinatie lijkt te gebeuren,
kan dit er op termijn toe leiden dat onvoldoende thoogispecialistische jeugdhulp voorhanden en
beschikbaar is wanneer zich complexe problematiek aandient. Een ander risico is dat de moge
lijkheden van lokale of regionale jeugdhulpaanbieders worden overschat en jeugdigen niet de
hulp krijgen die nodig is. Bovenregionale en landelijke jeugdhulpaanbieders blijven dan
onvoldoende in beeld en worden niet of in onvoldoende mate gecontracteerd of ingeschakeld.

Ook beroepsverenigingen en brancheorganisaties spelen een rol in de horging van (hoogi
specialistische expertise. Zij lijken nog onvoldoende in staat te definiëren wat essentiële functies
zijn en op welke schaal deze moeten worden belegd. De VNG-ambassadeur Zorglandschap spant
zich in om alle betrokken partijen aan te sporen om de dergelijke jeugdhulp beter te laten
aansluiten op het gedecentral iseerde jeugd hulpstelsel.

In de periode 2014-2016 is er sprake van een afname van de instroom van jeugdigen in het
gedwongen kader:. Binnen het gedwongen kader zijn er beperkte mogelijkheden om te sturen
op de instroom, Daarvoor zijn GIs immers afhankelijk van rechterlijke uitspraken. Dit maakt de
Gis kwetsbaar nu zij beperkte mogelijkheden hebben (alleen nogvia ‘drang’) om aanvullende
omzet te genereren. Daarnaast hebben in 2016 GI’s zich vaker gemeld bij de TAJ voor vergoeding
van frictiekosten en bemiddeling bil contractering dan in 2015. De combinatie van de hiervoor
genoemde onrwikkelingen is reden voor zorg.

Samenwerking en goede afstemming tussen gemeenten en GIs is op korte termijn nodig om de
kwaliteit en continuïteit van de jeugdhescherming en jeugdreclassering in Nederland te waarbor
gen, Op landelijk niveau is door de VNG het initiatief genomen om in dit ingewikkelde speelveld
structurele borgingvan de uitvoering van jeugdbeschermings- en jeugdreclasseringsmaatregelen
goed te regelen. Nog dit jaar zal duidelijk moeten worden ofer structureel voldoende capaciteit
beschikbaar blijft voor de uitvoering van jeugdbeschermings- en jeugdreclasseringsmaatregelen
essentiële functies) en of die ook voldoende gespreid is. Mede gelet op het feit dat het vangnet

in de subsidieregeling Bijzondere Transitiekosten expireert ultimo zon’.



Uit onderzoek’ is gebleken dat de jeugdhulp in het vrijwillig kader aan gezinnen waar zorgen
bestaan over de veiligheid van de kinderen vaak te lang duurt, te vrijblijvend van aard is en dat te
laat wordt opgeschaald naar het gedwongen kader. Uit ons onderzoek blijkt dat er tussen
gemeenten, specialistische jeugdhulpaanbieders en Gl’s, verschil van inzicht is over de mate
waarin deze analyse wordt gedeeld.
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Dat neemt niet weg dat het in het belang van het kind is -- zeker wanneer er zorgen over de
veiligheid bestaan - dat gemeenten goede afspraken maken over de aansluiting tussen de Gi’s en
de keten, zowel waar het gaat om het tijdig opschalen naar de jeugdbescherming als de veilig
heid in het gedïng is, als om te kunnen afschalen naar het sociaal wijkteam als de ontwikkeling/
bedreiging van het kind afgewend is maar het kind nog wei hulp nodig heeft.

24 Transformatie op vier niveaus: jeugd, professionas1jeugdhuIpaanbieders
en gemeenten

De transformatie van de jeugdhulp krijgt zijn beslag op vier niveaus, te weten: jeugd en gezin,
professionals, jeugdhulpaanbieders en gemeenten/regio’s. In de contacten met het veld valt op
dat gemeenten en jeugdhulpaanbieders veel spreken over transformatie, maar vaak afzonderlijk
van elkaar. Dit neemt niet weg dat er interessante voorbeelden zijn waarin gemeenten en
jeugdhulpaanbieders wel gezamenlijk optrekken.

Het nïeuwe stelsel werkt vanuit het principe van eigen kracht: ‘één gezin-één plan één regisseur’.
De behoeften en mogelijkheden van jeugdigen en hun ouders staan hierbij centraal. Het stelsel
dient zodanig om hen heen te worden georganiseerd dat hun ondersteuningsbehoefte eerder
wordt gesignaleerd en zij verder geholpen kunnen worden met hulp op maat. Met name voor
kinderen en gezinnen die verschillende vormen van hulp ontvangen is het belangrijk om aan te
sluiten bij dit principe. Uit onderzoekr blijkt dat in aoi6 slechts ongeveer de helft van de

Leren non calamiteiten a, Velligheid van kinderen in kwetsbare gezïnnen. Somenwerkend Toezicht Jeugd (2015),
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eme ntn jeugdigen bet ek bil het ormg v 1 o r n / fe lue en van gemeente ijk
bele d. Dit tei ‘ijl het belangrijk is om i t te rij en op vat ugd en n de ge innen merken
van de’ er ndedngen die zijn do o d en ho zj d ‘ar n. zij zi r immer de do lgroep
van de leugds’ et

samenwerking tussen professionals is onmisbaarvoor samenhangende hulp Voor kinderen en
gezinnen met complexe problematiek kan samenwerking tussen professionals bijdragen aan een
betere afstemming van en ondersteuning 0 verschillende leefdomeiflen en aan de continuiteit
van de geboden hulp tijdens overgangsfaSen (bij zelfstandig gaan wonen, starten met werken et
cetera) Bijna de helft van de ondeiochte regioS en jeugdhulpaanb dets beoordeelt begin 2017

de onderlinge5rnenwerking gemiddeld genomen als neutraal (dat wil zeggen niet positief of
negatief); er lijkt nog volop ruimte om de52menwerking te versterken. Belangrijke kenmerken
van goede samenwerking is volgens jeugdhulpaanbiets dat er sprake is van wedeijds vertrou
wen, elkaar kennen en dat het gesprek inhoudelijk gemotiveerd is.

Vernieuwing van het aanbod, zoals met de transformatie wordt beoogd, ontstaat wanneer
professionals kunnen experimenteren en kennis en earingen met elkaar kunnen delen. Om dit
te facihteren is het noodzakelijk dat de basis op orde is en dat ervoldoende faciliteiten zijn om

goed te experimenteren Gemeenten en jeugdhulpaanbier5 hekelen in ditverband de ontoe

reikende budgetten en (mede als gevolg daawan) de lagere tarieven voor jeugdhulp. De ruimte
voor investeringen in vernietiwing van de hulpverlening scholing en dergelijke neemt daardoor
af. leugdhulpaanbieders signaleren dat onzekerheden ten aanzien van tarieven, volumes en
capaciteitsreduct en de veelheid van hnancierS de complexitelt van hun administratieve
bedrijfsvoering vergroten. Dit vertaalt zich in een verschuiving van de personele formatie naar
overhead, ten koste van de aandacht voor kwaljteitsonvikkeling en innovatie.

De combinatie van deze aanvullende kosten voor administratieve bedrijfsvoering CO krappe
gemeentelijk budgetten helpt niet om het transformatieProces verderop gang te brengen.
Transformatie vraagt om visie bij gemeenten en om ruimte voor vernieuwing bij jeugdhulpaan
bieders en professionals Het merendeel van de gemeenten slaagt er nog onvoldoende in om de
visie op transformatie te vertalen naar de concrete uiwoering al zijn er ook voorbeelden van
gemeenten waar een dergelijke vertaalsiag al wel is gemaakt



Gemeenten kunnen inhoudelijke resultaten en transformatiedoelen bepalen, maar de 1AJ acht
het niet passend wanneer zij voorschrijven op welke wijze die doelen moeten worden bereikt
Het is wenselijk dat gemeenten en jeugdhulpaanbieders afspraken maken over de financiele en
inhoudelijke kaders, en de te behalen inhoudelijke resultaten vaststellen, De invulling ervan is
echter voorbehouden aan de jeugdhulpaanbiedei. Om tot een passende veranderstrategie te
komen, is een voortdurende dialoogvan gemeenten en jeugdhulpaanbieders, gericht op het
ontwikkelen van een visie, de operationalisenngvan deze visie en vertaling naar ieders rol in de
keten,noodzakelijk Bestuurlijk aanbesteden biedt de ruimte om afspraken in het kadei van
transformatie, zoals samenwerking en vernieuwing, vast te leggen in contracten en aldus de
transformatieagenda inhoud te geven Dit gebeurt nog in onvoldoende mate Enkel sturen door
economische prikkels op te nemen in de afspraken die legio’s en gemeenten met jeugdhulpaan
bieders maken, is onvoldoende

25 Transformatie vereist monitoring, onderzoek en kennisuitwisseling

Er bestaat geen blaud’ uk oor transformatie elke regio heelt eigen i egiospeciheke kenmej
ken. Desondanks kan, ‘.eel beter dan nu gebeui t, gebruik gemaakt worden van de mogelijkheden
om van elkaar te leren en elkaar inhoudelijk te inspireren Daar waarde bereidheid daartoe reeds
aanwezig is, werkt het ondersteunend wanneer snel en gemakkelijk toegang kan worden
serkregen tot kennis ovei en eRaringen van anderen met transformatie in het sociaal domein Er
is op dit moment in te beperkte mate sprake van horizontale en verticale uitwisseling van kennis
en ervaring iondom de transformatie Landelijke kennisuitwisseling over zorginhoudelijke
kennis enof voorbeelden van transformatiepi ocessen is bij uitstek iets dat gefaciliteerd kan
worden door brancheorganisaties, de VNG en het Rijk Daarnaast helpt uitwisseling van inspire
i ende voorbeelden van geslaagde (onderdelen van transformatie bij het gezamenlijk leren door
gemeenten en jeugdhulpaanbieders overwat werkt en aan welke voorwaarden moet worden
voldaan om de transformatie tot een succes te maken, Deze kennis kan zo bijdragen aan de
lokale en/of regionale dialoog over transformatie en daarmee de ontsvikkeling van het voorlig
gende veld
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De invoering van de Jeugdwet is
gepaard gegaan met een aanzienlijke
bezuinigingsdoelstelling die in drie
jaar is doorgevoerd. Deze bezuini
gingen leiden volgens jeugdhulprrv
gb’s en jeugdhulpaanbieders ertoe
dat er weinig middelen beschikbaar
zijn voor vernieuwing Het tempo
waarin de overgang naar een nieuw
jeugdhuipsteisel moet plaatsvinden.
dreigt te hoog te liggen om de
beoogde baten van de stelselwijzi
ging- die uit de transformatie
moeten voortvloeien — tijdig te
kunnen innen. Dit brengt zowel
gemeenten als jeugdhulpaanbieders
in problemen met een hardnekkig
karakter.

Bij de evaluatie van de leugdwet zal aandacht moeten worden besteed aan deze knelpunten en
aan de vraag in hoeverre zij de beoogde doelstellingen van de wet op langere termijn ïn de weg
staan. in elk geval vraagt succesvolle transformatie om goed zicht op de ontwikkelingen bij alle
betrokken partijen (gemeenten en jeugdhulpaanhieders) en om het stimuleren van inhoudelijke
vernieuwing. Ook zal er in deze tijden van transformatie oog moeten zijn voor de speciheke rol
van de bovenregionale en landelijke werkende jeugdhulpaanbieders en voor de GIs, Bewegingen
in dit veld brengen risico’s met zich mee als versnipperingvan specialistische expertise, ongeco
ordineerde afbouw van capaciteit, het afstoten van zorgfuncues en onderschatting van de
hulpvraag, waardoor het gevaar dreigt dat kinderen en gezinnen de hulp die zij nodig hebben
onvoldoende kunnen krijgen. Daarom is afstemming tussen gemeenten en1eugdhulpaanbieders
randvoorwaardelijk om te bewerkstelligen dat vraag en aanbod 1in aard en omvang) ook in de
toekomst op elkaar aansluiten,

Het jeugdperspectief wordt nog niet door alle gemeenten nadrukkelijk betrokken bij beleidsont
wikkeling. Dit tersvijl het belangrijk is om zicht te krijgen op wat jeugdigen en de gezinnen
merken van de veranderingen die zijn doorgevoerd en hoe zij die ervaren als doelgroep van de
Jeugdwet. Professionals vormen de schakel in en de basis van een succesvolle transformatie,
daarom is het bevorderen van het juiste niveau van kennis en expertise van professionals alsook
integrale samenwerking in dit verband van groot belang. Om deze inhoudelijke vernieuwing
mogelijk te maken is experimenteerruimte en kennïsuitwisseling noodzakelijk. Evenzeer hangt
het succes samen met de mate waarin gemeenten dan wel regio’s en jeugdhulpaanbieders met
elkaar in gesprek blijven en kennis uitwisselen. Wij geven in overweging dit op landelijk niveau
te faciliteren.

Tot slot is een voorwaarde voor transformatie dat er een zekere mate van rust en stabiliteit in het
stelsel ontstaat. Stabiele samenwerking en langduriger afspraken geven jeugdhulpaanbieders de
ruimte om strategische keuzes te maken en hun organisaties aan te passen op het stelsel, en
makende basis voor een constructieve dialoog tussen hen en de contracterende gemeenten en
regio’s sterker. In het volgende hoofdstuk gaan we hier nader op in



H oofdstuk3
Het Rijk is de architect van het huidige stelsel De komende jaren wordt duideb jk of en in welke
mate de met de Jeugdwet beoogde doelstellingen worden bereikt In 2013 verschijnt de eerste
evaluatie van de Jeugdsvet Het Rijk heeft als stelselverantwoordelijke in 2014 de nodige maatre
gelen getroffen om de transitie per wi in goede banen te leiden Zo is er geinvesteerd in de
vooibeieiding, zijn er transitiearrangementen en een overgangsregeling afgesproken en is de TAl
ingesteld Ook heeft het Rijk een fonds gevormd voor het vergoeden van bijzondere
transitiekosten

op grond van onze eivanngen duiven we te stellen dat de filosohe die aan de jeugdwet ten

grondslag ligt, net als de daarmee verband houdende uitgangspunten van de transformatie, kan
rekenen op een breed draagvlak Daarmee is nog niet gezegd dat de transformatie al voldoende
op gang is gebracht, we zien daarin lokaal en regionaal grote verschillen Het zijn met name de
(hoog)speciahstische jeugdhulpaanbieders die veel problemen ervaren ten gevolge van transitie
en transformatie Het algemene beeld is wel dat de transformatie voorzichtig op gang komt

Transformatie van de jeugdhulp is een complex proces en vraagt veel tijd, energie van en ruimte
voor professionals, management en andere beti okkenen om dat in goede banen te leiden We
zijn goed op weg, maar het proces is precair Het is ook duidelijk dat het tempo van de transfor
matje en daarmee de inningvan de baten van de transformatie, geen gelijke tred houdt met de
landelijk opgelegde bezuinigingen. Er zijn enkele knelpunten die om een acute oplossing
vragen Breed wordt de opvatting gedragen dat ‘rust’ in het stelsel op het gebied wet- en regelge
ving de komende jaren van belang is om het proces van transformatie dat nu op gang komt niet
te verstoren.

Tegelijkertijd moet wel worden voldaan aan een aantal noodzakelijke randvoorwaarden om het
stelsel goed te laten functioneren De inregelproblemen blijken hardnekkig te zijn Gemeenten
en jeugdhulpaanbieders hebben te maken met hoge administratieve lasten en met name voor de
(hoog)specialistische jeugdhulpaanbieders worden de financiele problemen (liquiditeiten
exploitatie) groter De inregelproblemen zijn nu van een zodanige omvang dat wij vrezen dat als
die niet op korte termijn worden opgelost, zij de transformatie gaan vertragen dan wel belem
meren en mogelijk voor een deel structuieel van aard worden

De TAl maakt zich zorgen over de ontwikkeling, continuiteit en beschikbaarheid van de (hoog)
specialistische jeugdhulp, de jeugdbescherming en de jeugdreclassering Deze vormen van
jeugdhulpverleningworden met name geboden door organisaties die boveniegionaal of
landelijkwerken De decentrale ordening van de jeugdwetsluitnietéén-op-dén aan bi1 de
ordening van dit type voorzieningen op grond van onderzoek dat wij hebben laten uitvoeren,
onze ervaringen in de afgelopen jaren en talloze gesprekken met vertegenwoordigers van
gemeenten, aanbieders van (hoog)specialistische jeugdhulp en deskundigen, komen we in de
volgende paragrafen tot een aantal aanbevelingen

We constateren dat bi1 het formuleren van beleid met betrekking tot inkoop en transformatie de
stem van de jeugdige(n) en professionals onvoldoende wordt gehoord Erwordt nu veel nadruk
gelegd op financiele aspecten (zoals inkoop, bekostiging en budget) in plaats van op een
constructieve dialoog over de manier ssaarop de doelen van de jeugdhulp het beste kunnen
storden bereikt Dit is zorgelijk, want de transformatie moet in de praktijk plaatsvinden in de
wisselwerking tussen de jetigd en professionals



Wij zijn ons ervan bewust dat het tijd kost om de bedoelingen van de ieugdwet te realiseren en de
uitvoering goed ter hand te nemen. De eerste paar jaar na de inwerkingtreding is vooral ingezet
op het opzetten en inregelen van de toegang tot de jeudhu1p, het organiseren van continuÏteit
van en het inregelen van de bedrijkvoering doorgemeenten en jeugdhulpaanhieders. Maar als
aan de hierna geformuleerde randvoorwaarden niet wordt voldaan, zal het uitermate lastig
worden om devolgendestao, van rrarisitieriaartransformatie, goed te kunnen zetten.

31 Noodzakelijke randvoorwaarden om het stelsel goed te laten
functioneren

De TAl signaleert dat cle inregelproblematiek een structureel karakter dreigt te kjgen.
Gemeenten en jeugdhulpaanhieders ervaren knelpunten ten aanzien van administratieve
processen, facturering en verantwoording en mede daardoor hoge vermijdbare administratieve
lasten.

Onder vermijdbare administratieve lasten verstaan we die lasten die niet voortvloeien uitwet- en
regelgeving ‘.Vaak gaat het om keuzes die lokaal gemaakt worden in het kader van contracterïng.
verantwoording en administratieve processen maar die geen rechtstreeks verband houden met
de te bereiken resultaten, De vermijdbare administratieve lasten waarmee jeugdhulpaanbieders
als gevolg van de invoering van de Jeugdwet te maken hebben zijn aanzienlijk hoger dan
voorafgaand aan de transitie is ingeschat. De keuze om afte wijken van de landelijke standaar
den voorgegevensuitwisseling en administratieve vertverking(uitvoeringsvarianten 1-Sociaal
Domein) leidt per definitie tot onnodige en vermijdhare administratieve lasten.

Als er niet snel in een oplossing voor deze problematiek wordt voorzien, acht de TAJ het risico
redel dat deze administratieve lasten een structureel karakter krijgen en dat deze hoger dan
noodzakelijk blijven. Voor jeugdhulpaanbieders geldt bovendien dat het beslag dat de admini
stratieve lasten op hun budgetten leggen des te zwaarderweegt, omdat er tegelijk aanzienlijke
kortingen op tarïeven en/ofvolume zijn doorgevoerd. Verder is een deel van deze jeugdhulpaari
bieders nog onvoldoende in staat gebleken om hun bedrijfsvoering te laten aansluiten op het
nieuwe stelsel, Het op orde brengen van hun administratieve processen is eveneens een noodza
kelijke randvoorwaarde om het stelsel goed te laten functioneren,

Gelet op het bovenstaande beveelt de TAl aan:
1. dat gemeenten en jeugdhulpaanbieders nog dit jaar de administratieve processen (bedrijfsvoe

ring en verantwoording) op orde brengen, harmoniseren en daarbij de landelijk ontwikkelde
standaarden hanteren. Daarnaast bevelen wij jeugdhulpaanbieders aan rekening houden met
een blijvende veelheid aan contract- en betaalrelaties. Het voorgaande geldt eveneens voor
nieuwe bekostigings- en contracteringssystematieken,

2. dat het Rijk - indien de benodigde harmonisatie in 2017 niet wordt gerealiseerd door alle
gemeenten en jeugdhulpaanbieders - vaststelt (gebruikmakend van de landelijk ontwikkelde
standaarden) aan welke eisen de gegevensuitwisseling, facturatie en verantwoording tussen
gemeenten en jeugdhulpaanbieders met ingangvan zoi8 moetvoldoen.

3. Dat, nu ten aanzien van het woonplaatsbeginsel is besloten dat er een wetswijziging zal
plaatsvinden waarbij het BRP leidend wordt bij het vaststellen van de woonplaats, een
voorziening wordt getroffen voorkinderen die niet goed geregistreerd staan in het BRP als

rara:raf 2.1 wojt h21 onder2chekl tussen vermijdbure en csnverrnijdbure admnist1uteve usten besc.hreven.
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Stabiliteit fl de relatie tussen gemeenten en jeugdhulpaaflb is een noodzakelijke voor
waarde om dit te voorkomefl Deze stabiliteit biedt jeugdhulPaanbi ders de ruimte om stmtegb
sche keuzes te maken en zich aan te passen aan de vemieu Ing van het stelsel. Hiertoe zullen
gemeenten en jeugdhulPaanb5 de dialoog moeten aangaan. Om dit proces een kans van
slagen te geven is nist njimle en regie het parool. Dit betekent ook mstin het stelsel.

Gelet op het bovenstaande beveelt de TAl aan:
dat gemeenten regionaal met elkaar in 2017 afspmken maken over het noodzakelijke behoud
de meeRvaarde en tegelijkertijd aQzakening\n de regionale5arnenwerking. en daarover te
rappoerefl aan de VNG. Dit is een0O2kelijke v0ov rde om ook op termijn te kunnen
blijven beschikken over voldoende aanbod van passende specialistische jeugdhulp

6. dat gemeenten de contractvooraarden (beleid) en het proces van ontractering met
1eugdhuipaanbiet5 goed afstemmen 0 de beoogde transformatie en rekening houden met
een realistisch tijdpad 00 het vormgeVen van deze omslag.

.
dat gemeenten. in eik geval met dat deel van de jeugdhulPaanbiet5 dat voor de beoogde
transformatie onmisbaar is, komen tot meerjarig panerschaP met bijbehorende meerjarige
contracten. Daarnaast is het van belang dat gemeenten tijdig zekerheid geven over contcte
ring van jeugdhulpaanbiers en de afspraken die zij wensen te maken. In de contracten
tussen gemeenten en jeugdhuiPaanb ders worden bij voorkeur ook afspraken gemaakt over
onder andere aanpassingen in het portfolio benodigde en beschikbare capaciteit met
inbegrip van afspraken rond wachtlijsten0nsamenwerking (tijdig op en afschalen),
toegang aliteitsb0rging, kostendekkende tarieven en budget0flnVikkng en
antwoording

8. bij de overgang van de jeugd-ggz naar de eugdWet per zois is afgesproken om de DBC
svstematiek nog drie jaar te handhaven. De overgangsperiode loopt af op 1 januari zeiS Wij
bevelen gemeenten aan om bij de inkoop voor zoi8 rekening te houden met de beeindiging
van de DB&systematiek en een beleidsmatige keuze te maken voor een kostigingSVatiant
die passend is bij het type jeugdhulp en de beoogde transformatie. leugdhulPaanbbed&5 die
te maken krijgen met een andere kostigingsSystenati moeten zich hierop goed fkunnen)
voorbereiden. want verandering van05tjgingssyttematiek00 heeft impact op Inhoud van
de jeugdhulp en de bedrijfsvoering (registratie factumtie liquiditeit betaling en
eantwoording

GeTAl sreltvaSt dat de bezuinigingen ertoe hebben bijgedragen dat partijen in beweging Zlfl
gekomen. Tegelijk constateren we dat transformatie in de praktijk ingewikkeld is, veel tijd en
aandacht vergt en dat daardoor het tempo waarin de bezuinigingen zijn opgelegd geen gelijke
tred houdt met het moment waarop de baten van de transformatie kunnen worden ingeboekt.
Uit de contacten met jeugdhulpaanbied&5 en gemeenten is ons duidelijk geworden dat mede
door deze financiële problematiek de mogelijkheden om (meerjarige) transformatie spraken te
maken gering of ahvezig zijn. Wij vinden dit gelet op de druk op de esiuiorn1iflg een groot
risico voor een zoruldige 000stbestendîge transformatie. Daarnaast omdat het jeugdhulP
aanbieders daardoor zal ontbreken aan middelen die0oodzakelijkzijfl om te investeren in de
oorontwikkeling van hun porrfolio de kwaliteit van de hulpverlening etcetera.

Bovefl)regi0n5enwerking zowel bij de inkoop als bij de betaling is voor het uitoefenen
van adequaat opdrachtgeVer5aP van (hoogspeciali5ti5cka jeugdhulpaa0biet5 een noodzake
lijke randvoonVa2r immers, hoegspeCiali5t15cka jeugdhuIpaanb5 zijn bovenregiOnaal
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chter deze kwestie schuilt een klassiek
prisonosdilernma. Het gebrek aan gezamenlijk-
heid is onder andere een gevolg van het feit
dat ergeen financiële prikkel isom gemeen
schappelijk voorzieningen in stand te
houden. Om vast te stellen in welke omvang
deze vormen van jeugdhulp noodzakelijk
blijven en in hoeverre deze als (hoog)
specialistisch mogen worden beschouwd, is
de betrokkenheid van de branches en
beroepsverenigingen onmisbaar.
Hetzelfde geldt als het gaat om kennisont
wikkel!nf, innovatie en kennisverspreiding
over de effectiviteit van verschiilende vormen
van jeugdhulp. De TAl signaleert dat in de
tariefafspraken die tussen gemeenten en
aanbieders worden gemaakt, vrijwel nergens
vergoeding is opgenomen voor activiteiten
op het vlak van onderzoek en kennisontwik
keling. Op den duur kan dit leiden tot
verschraling en suboptimale inzetvan
jeugdhulp.

in bredere zin is transparantie van het
aanbod een belangrijke vooisvaarde om
enerzijds het getransformeerde zorgiand
schap te kunnen ontwikkelen en anderzijds
de praktische dagelijkse invulling van het
samenbrengen van zorgvraag en zorgaanbod
te kunnen realiseren,

Gelet op het bovenstaande beveelt de TAl aan:
t. dat het Rijk snel middelen heralioceert ten behoeve van een financiële prikkel voor transfor

matie initiatieven.
14 dat het Rijk in overleg met VNG faciliteert dat brancheorganisaties, wetenschappers en

beroepsverenigingen definiëren wat onder (hoog)specialistische jeugdhulp wordt verstaan
en de visie daarop voor de toekomst. De uitkomsten hiervan moeten eind 2017 beschikbaar
zijn. Dit moet leiden tot meer transparantie in het aanbod en bijdragen aan de kwaliteitsver
beteringen professionalisering van de jeugdhulp.

t. dat het Rijk de stabiliteit van de (boven)regionale samenwerking code ontwikkeling en
continuiteit van de (hoog)specialistische hulpverlening, alsmede de toekomstige beschik
baarheid daarvan, zorgvuldig monitort en indien nodig een vangnetfunctie organiseert c.q.
passende maatregelen neemt.

i6. dat het Rijk een coördinerende rol op zich neemt bij het borgen van onderzoek, innovatie en
kennisdisseminatie en —vermeerdering inzake effectieve methoden van jeugdhulp.
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Meldingen

in figuur ta tot en met ie worden een aantal kenmerken van de. me.ldingen tussen april 2016 en
maart 2017 weergegeven, het rpe jeugdhulpaanbieder, de aard van de melding en de uitkomst.

Figuur rr Meldingen peruitknmut van de melding
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s Liquiditedsproblemen

Figuur tin Meldingen per aard van de melding

In figuur 2 wordt per jeugdhulpregio weergegeven hoe vaak de regio vanaf april 2014 is vermeld
als zorgregio bij een melding.
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Vereende subsidie
Sinds de instelling van de TAJ heeft zi ruim €73 milloen aan subsidie toegekend op basis van
artikel 2b en artikel zc.
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ook direct aan dat klinische of residentiële
capaciteit altijd, hoe klein ook, beschikbaar zal
moeten zijn. Wel anders dan het nu georgani
seerd is, andere vormen en flexibeler
inzetbaar.
Om vanuit de gemeente het vertrouwen te
geven dat de aanbieders er niet alleen voor
staan mocht blijken dat andere vormen van
verblijfwenselitk zijn. is vooraf gepraat met de
aanhieders overondersteuning in bijvoorbeeld
omscholing van personeel, bijvoorbeeld bij
behoefte aan meer gespecialiseerde ambu
lante jeugdhulp. Er zijn geen afspraken
gemaakt over financiële tegemoetkomingen
bij verlies van cliënten. Wel zijn er aftpraken
over monitoring. De uitvoeringsteams
koppelen hun uitkomsten terug naar het
projecrteam, dat een faciliterende en monito
rende rol heeft in dit project. Dit projectteam
wordt gevormd door deelnemers vanuit de
gecertificeerde instelling Samen Veilig. de
aanbieders Accare en ‘s-Heerenloo en de
gemeenten Almere en Noordoostpolder. Alle
gemeenten en aanbieders uit de regio
Flevoland krijgen terugkoppel ing van het
projectteam.

De tussentijdse rapportage van Windesheim
laat al een paar deelconciusies zien waarmee
de gemeenten met de aanbieders aan de slag
kunnen. De leeropbrengsten vertalen naar
handelen van gemeenten en aanbieders, zien
Hilde en Marjo als de grootste uitdaging.
Een belangrijke bevinding is dat momenteel
de analyse van de hulpvraag en de klachten van
een jongere die in 24-uurszorg komt, niet goed
wordt gemaakt. Gevolg is dat niet de meest
passende hulp wordt ingezet, de hulp is
bijvoorbeeld jet goed afgestemd op de situatie

waar hij of zij vandaan komt, Verderzou
binnen de pleegzorg meer ondersteuning van
het pleeggezin wenselijk zijn en zouden meer
begeleid wonen plekken gecreëerd moeten
worden. Ook kan er meer naar de ontwikke
ling van deeltrajecten met ambulante en
verblijfszorgworden gekeken. Met deze
resultaten zullen gemeenten en aanbieders
aan de slag gaan. De gemeenten kijken daarbij
ook kritisch naar hun eigen aanbod. Denk
daarbij aan de gewenste omslag naar meer
ambulante jeugdhulptrajecten en her meer
inkopen van kamertraining.

Inmiddels wordt met nog 3 aanbieders, Triade,
‘s-Heerenloo en Omega eenzelfde traject
doorlopen. Hierbij wordt ook geprobeerd de
jongere zelfen zijn of haar omgeving meer te
betrekken en aan het woord te laten. Ook de
(terug)koppeling met het wijkteam ofsociale
team is een punt van aandacht. Dit om de
aanpassingen in aanpakvan zorg eerder en
breder dan alleen hij aanbieders te laten
plaatsvinden. Ten slotte benadrukt Marjo dat
de slaagkans van het project vergroot wordt
door het brede draagvlak hij de Flevolandse
gemeenten en aanbieders. Dit draagvlak wordt
versterkt door de gezamenlijke constatering
dat de doorstroom in het zorglandschap jeugd
stagneert en door het gezamenlijk benoemen
van de belemmeringen daarin. Zonder dit
draagvlak was het niet van de grond gekomen.
Hilde beaamt dit: Ongelofelijk en mooi dat de
gemeenten in Flevoland en de aanbieders
gezamenlijk het lef hebben gehad om dit
project te starten. Deze aanpak en werkwijze
kan ook op andere plekken en op andere
terreinen toegepast worden, bijvoorbeeld bij
de toegang, of bij crisisplaatsingen”.



AiIe uitvoering in ‘i hand’

ANNA PAULOWNA — De gemeente Hollands
Kroon heeft alle taken en functies vanujt de
Wmo en de jeugdwet ondergebracht bij
Incluzio. Inciuzio is onderdeel van een
familiebedrijf en is in Hollands Kroon
verantwoordelijk voor het voorliggende
veld, designalering, deuitvoeringvan de
wijkteams, de toegang tot en de (levering
van) ondersteuning en zorg aan de bijna
50.000 inwoners in de 22 kernen van de
gemeente. Een vergaand model waarbij de
gemeente alleen de regie en deverantwoor
delijkheid behoudt, en alle uitvoering bij
één marktpartij ligt.

De zorgen ondersteuning voor 2015 werd door
de gemeente Hollands Kroon nog op een
traditionele manier ingekocht. Al snel in 2ot
kwam de gemeente tot de conclusie dat een
andere aanpak nodig was. Anita Hinke,
beleidsadviseur van de gemeente: ‘We wilden
een partij met verstand van zaken die de zorg
en ondersteuning dicht bij de inwoners en
meer integraal kon uitvoeren”. Wethouder
Maiy van Gent vult aan: De gemeente moet
doen waar zij goed in is, regie voeren. Laat de
uitvoering aan een expert over. De gemeente
besloot het over een geheel ander boeg te
gooien code totale budgetten voor Wrno en
Jeugd als t geheel aan te besteden. Een
aanbesteding die vanaf medio 2015 in gang
werd gezet en waarop 7 partijen inschreven. Na
uitvoerige gesprekken is vanaf juli 2016

Incluzio verantwoordelijk voor alle uitvoering
van de Wmo en de Jeugdwet in Hollands
Kroon. Vanaf de start waren er scepsis en
kritische vragen. Zowel vanuit omringende
gemeenten als ookvanuitde gemeenteraad.
De wethouder geeft aan dat ze de afgelopen
anderhalfjaar meerdere malen met de raad
heeft gesproken: “Ik heb de raad echt moeten
meenemen en soms moeten overtuigen”. Eerst
alleen met ambtelijke ondersteuning, later
ook in aanwezigheid en niet bijdragen van de
directeur van lncluzio. Her lastige is dat
niemand het ooit eerder zo heeft gedaan en we

dus niet uit eerdere ervaringen kunnen putten,
aldus de wethouder.

1 ncluzio heeft de verantwoordelij kheid voor
het totale veld. Dat wil niet zeggen dat ze alles
zelf uitvoeren. Centraal in de aanpak staan
brede sociale wijkteams die werken in en met
de 22 kernen waar deze gemeente uit bestaat,
De medewerkers uit deze teams, hoog opge
leide generalisren, heeft Inciuzio in dienst
genomen De wijkteams bieden zelf onder
steuning aan gezinnen. Soms is dat niet
voldoende en is extra expertise nodig of
gespecialiseerde zorg. Daarom heeft lncluzio
gespecialiseerde hulpverleners en zorginstel
lingen ingekocht die een schil vormen om de
wijkteams. Ze kopen ook het voorliggende
veld in. Vrijwilligerswerk, jongerenwerk,
welzijnsorganisaties, gespecialiseerde jeugd-
hulp, huishoudelijke ondersteuning etc etc. In
totaal heeft Incluzio niet ta 20 grote aanbie
ders contracten (contractwaarde van meer dan
€100.000,- per jaar). Verder hebben zij
raamovereenkomsten gesloten met kleine
zelfstandige zorgverleners. Alles valt onder de
verantwoordelijkheid van Incluzio.
‘Wij kunnen samenwerking en integraal
werken makkelijker realiseren omdat bij ons
alle budget in t hand zit” , aldus Peter de
Visser, directeur van Incluzio, Peter geeft ook
aan dat ze snel kunnen schakelen, De wijk
teams zijn inmiddels uitgebreid van 22 naar ca

medewerkers. Op basis van de eerste
ervaringen is de professionaliteit verbreed en
verdiept. ggz-deskundigheid en speltherapeu
ten zijn bijvoorbeeld toegevoegd aan de
wijkteams. Dat is nodig om meer zorg en
ondersteuning dichtbij en laagdrempelig te
kunnen bieden, De prikkel is om zo preventief
en zo snel mogelijk voor inwoners dichtbij de
juiste ondersteuning beschikbaar te hebben.
Volgens Peter is dat ook de enige manier om
l,innen da trnanciele kiders te hlijvan.
Peter benadrukt dat er ook wordt doorverwe
ren naar gespecialiseerde hulp. Het gaat om de
kwaliteit van zorg en de resultaten voor het



kind en het gezin. ‘Als ik dat niet voorop stel,
ben ik over 3 jaar uitgespeeld. Het gaat erom
dat we in de uitvoering bij mensen thuis de
kanteling maken van probleem georiënteerd
werken naar samen met het gezin en andere
betrokkenen zoeken naar duurtame oplossin
gen. Tijdig inschakelen van hoogwaardige
specialistische zorg hoort daar ook hij, net zo
goed als normaliseren en kijken hoe met een
zetje in de goede richting ook in complexe
situaties een gezin bijvoorbeeld samen met
betrokken familieleden, de sportvereniging en
school haar eigen veerkracht kan vergroten”

Incluzio is vanaf juli 2016 aan de slag. Volgens
zowel de gemeente als lncluzio is het nog te
vroeg om te bepalen of het echt vruchten
aftverpt. Anita geeft aan dat de eerste iesulta
ten wei positief zijn. Zowel de cliëntrevreden
heid als de tevredenheid hij aanbieders is
hoog. Ook de signalen vanuit andere partners
zijn goed. De GGD is positief en jeugdartsen
zitten inmiddels voor een deel van hun tijd bij
de wijkteams. Voor huisartsen werden speciale
telefonische spreekuren opgezet. In het begin
waren de huisartsen terughoudend. Inmiddels
zijn erz spreekuren perweeken zitten cle
wijkteammedewerkers bij sommige huisartsen
op vaste momenten in de praktijk. Ook
sportclubs hebben interesse en zoeken
aansluiting bij de wijkteams.

Een belangrijke succesfactor is volgens Peter
dat erwordt gewerkt vanuit vertrouwen.
Professionals krijgen de ruimte om te doen
wat nodig is. Ze denken niet vanuit het
Organisatie belang ofvanuit een indicatie,
maaj gaan in gesprek met het gezin en
bekijken het geheel. Het unieke model in

Hollands Kroon veraterkt deze manier van
werken.

erevrd
Peter snapt dat er bij dit model kritisch
gekeken kan worden naar de keuzevrijheid
voor cliënten. Er is tenslotte maar i organisatie
die alles regelt. Zowel Peter als de wethouder
geven aan dat de echte keuzevrijheid ligt bij de
inwoner van Hollands Kroon die kan kiezen
wie bij hem of haar thuis komt. Of met die
professional een klik is. En daar zijn wel
verschillende mogelijkheden voor.

De gemeente monitort intensief de uitvoering
door Incluzio, Er is 1 ambtenaar aangesteld ah
regievoerder die continu meekijkt als partner
van lncluzio. De wethouder: De relatie is
zodanig dat als er iets is, we het samen
oplossen’. Ook zïjn er duidelijke indicatoren
afgesproken en vastgelegd. Risico’s zien
Incluzio en de gemeente op dit moment niet.
Er zijn goede afspraken gemaakt dat er geen
cliënten tussen wal en schip mogen komen.
In het contract met lncluzio is opgenomen dat
als de cliënt niet tevreden is over de zorg, de
gemeente het recht heeft om de zorg alsnog
zelf te regelen op kosten van Incluzio. Tot op
heden is het nog niet toegepast. Ook zijn er
goede afspraken over cliëntondersteuning en
overeen klachtenregeling.

Tenslotte geeft de wethouder aan dat in het
begin de kritische vragen overheersten. Nu
krijgen en ervaren gemeente en Incluzio meer
waardering. Met regelmaat komen nu andere
gemeenten langs om te kijken en te horen hoe
Hollands Kroon het sociaal domein
organiseert.
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Etkaar kennen, daar begint het mee’

ZAITBOMMEI- De gemeente Zaltbommel
vaart haar eigen koers wat betreft de
organisatie van jeugdhulp. Sinds de transi
tie in 2015 transformeren zij op eigen wijze
met een sterk lokale inrichting en samen
werking, vijijarige contracten met jeugd
hulp-aanbieders, buurtteams die bestaan
uit hooggekwalificeerd personeel, geen
budgetpiafonds en geen overschrijding van
de begroting. op regionaal niveau wordt
alleen de residentiële zorg ingekocht. Voor
deze specialistische zorg bekijkt de gemeen
te of hiervoor ook mogelijkheden bestaan
deze zorg (deels) lokaal te organiseren.
Crisis opvang en kamertraining zijn hiervan
al concrete voorbeelden.

Elkaar kennen en begrip, daar begint het mee.
En waardering,’ dat zegt Johan Rijcken,
beleidsadviseur Jeugd van de gemeente
Zaltbommel over de samenwerking met
partners in jeugdhulp. Ze zijn vijarige
contracten aangegaan met de jeugdhulpaan
bieders op basis van groot wederzijds vertrou
wen, Deze goede relatie is opgebouwd door
met elkaar in gesprek te gaan over wat goede
zorg is en wat nodig is om goede zorg te
leveren. Daar blijft het niet bij, deze relatie
vraagt continu onderhoud door in gesprek met
elkaar te blijven: lohan zoekt de aanbieders
met regelmaat op, maar ook andersom weten
de aanbieders de gemeente te vinden.
Doordat hij in de zorg heeft gewerkt, weet hij
waar het om draait in de hulpverlening. ‘Het
gaat over Piet, Klaas, of hun buren, niet over
cij fers’. Deze bewuste houd ing doet veel goed
in de relatie met aanbieders. De gemeente
snapt waar het over gaat en kan daarom goed
het gesprek voeren met de aanbieders. Meta
van der Meijden van BNT consult, een psycho
logenpraktijk voor kinderen en jongeren,
beaamt deze open houding van de gemeente:
“Er is echt geïnvesteerd in de relatie met de
aanhieclers. De Eemeente heeft de visie om
vanuit de inhoud te redeneren,” Johan brengt
zijn kennis ook over op zijn collega’s bi1 de
gemeente op de afdeling inkoop en de

wethouder. Dit zorgt ervoor dat ook bij de
inkoop de inhoud van hulp centraal staat. Met
aanhieders staat hierdoor kwaliteit voorop in
de onderhandelingen: wordt er aan de
expertise van een organisatie getwijfeld, dan
wordt er geen contract afgesloten. Ook vanuit
het oogpunt van efficiëntie wordt dit soms
besloten: hulpverleners die van ver moeten
komen, brengen reiskosten met zich mee. Dit
geld steken ze liever in de directe hulp aan
kinderen.

De gemeente laat de uitvoering hij de profes
sionals, in groot vertrouwen dat die het beste
weten wat goed is voor de cliënt. Er is ruimte
voor de professionaliteit van de hulpverleners.
juist ook om verder te kijken dan afgebakende
taken en eens bij de buren aan te bellen als
daar de gordijnen elke dag dicht blijven,
gewoon om eens te vragen hoe het daar gaat.
Zij hebben het mandaat en het vertrouwen van
de gemeente om te doen wat nodig is en
werken met de doelgroep waarvoor ze zijn
opgeleid. Geen inzet op generalisten dus in
Zaltbommel.

Er is een apart buurrtearn gericht op jeugd. In
die teams, van rond de8 personen, zitten
mensen met een hoog opleidings- en kennis-
niveau (hbo/WO). Door de keuze voor goed
gekwalificeerd personeel worden aan de
voorkant al goede inschartingen gemaakt over
een juiste plek en/of eventuele behandeling
voor het kind. Collegiale consultatie is niet
contractueel geregeld, het wordt ‘gewoon
gedaan’ vanuit de professionaliteit van
mensen om de jeugdige op de juiste plek te
krijgen. Dït vertrouwen beamen eigenaren
Derk en Monique Nijkamp van gezinshuis
QuoVadis in de omgeving Zaltbommel. Derk
en Monique hebben jarenlange ervaring in de
hulpverlening en zijn to jaar geleden gestart
met het gezinshuis waar ze jongeren vanaf 14

jaar met bijvoorbeeld atitisme of een licht
verstandelijke beperking opvangen in een
kleinschalige huiselijke set.ting.
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De Transitie 4utoriteft Jeugd en medewerkers van ke Bureau Trunsitie AutoriÉeit Jeugd



Transitie Autoriteit Jeugd
De heer drs, M. Sint

Rijnstraat 50
2515 XP DEN HAAG

Kenmerk: 201700604

Den Haag, 3 mei 2017

Geachte heer Sint,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en

verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te

reageren.

Hc

Di

Informateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG





Beste mevrouw Schippers, beste Edith,

Graag bieden we bijgaand een bijdrage aan ten behoeve van de totstandkoming van het Regeerakkoord. De bijdrage
gaat over duurzaamheid en klimaat en is samengesteld door de duurzaamheidscommissies / netwerken van VVD,
CDA, D66, GroenLinks, PvdA e ChristenUnie. Deze partijen (die samenwerken in het Duurzaamheidsoverleg Politieke
Partijen) hebben overeenstemming bereikt over een groot aantal punten, waar u naar hartenlust gebruik van kunt
maken.

Indien gewenst komen we de punten graag nader toelichten,
Met vriendelijke groet,

Gijs Dröge
Voorzitter VVD Themanetwerk Liberaal Groen

gdroge@liberaal-groen.nl

Mob: 06 53177112
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Vooraf
Nederland is het land bij uitstek om een duurzame economie en samenleving in te richten.
Duurzaamheid is een bittere noodzaak, en het biedt ook grote kansen voor de BV Nederland.
De komende jaren, en die strekken zich uit over meerdere kabinetsperiodes, zal een majeure
transitie moeten plaatsvinden, als we onze brede welvaart (economisch, ecologisch en
sociaal) willen blijven ontwikkelen. Nederland doet die transitie niet alleen, want l95landen
hebben het klimaatakkoord van Parijs ondertekend en 139 landen hebben het verdrag
inmiddels geratificeerd. Mondiaal zijn de United Nations Sustainable Development Goals de
duurzaamheidsstandaard voor alle landen. Met Europese landen streven we naar brede
welvaart volgens de OESO Better Life Index. En ook in Nederland bestaat brede consensus
dat de ‘Monitor Brede Welvaart’ het kompas zal zijn in ons streven naar brede welvaart: hier

& nu, later én elders, binnen de grenzen die de planeet kan dragen. \Ne zijn bovendien geen

volger, wijzen niet met onze vinger naar andere landen, maar tonen allereerst zelf
verantwoordelijkheid en willen vooroplopen. Er is daarom geen twijfel over het feit dat het

komende kabinet duurzaamheid de allerhoogste prioriteit zal moeten geven. Het brede
welvaartsbegrip is hierbij uitgangspunt voor het beleid.

De wereld staat bovendien niet stil. De prognoses en modellen worden permanent
aangepast doordat de realiteit ze heeft ingehaald. In de nabije toekomst valt niet uit te

sluiten dat verdere aanscherping van maatregelen nodig zijn om doelstellingen eerder dan

nu gepland te halen. Dat betekent dat de maatregelen en plannen die we vandaag
bedenken, morgen moeten worden bijgesteld.

In dit licht doet het Duurzaamheidsoverleg Politieke Partijen het kabinet i.o. een
overzichtelijk aantal voorstellen, die richtinggevend zijn voor een adequaat
duurzaamheidsbeleid. Over de voorstellen hoeft politiek geen twijfel te bestaan, omdat de
achterbannen van een groot aantal partijen met elkaar hierover inhoudelijk consensus
hebben bereikt. Bijgaand pakket aan voorstellen is de basis voor verduurzaming voor een

komend kabinet.

Deze notitie is bedoeld als input voor het Regeerakkoord en allereerst gebaseerd op de

diverse verkiezingsprogramma’s en vele rapporten van maatschappelijke organisaties en
onderzoeksinstellingen. Het stuk is opgedeeld in drie overzichtelijke hoofdstukken en bevat

een aantal samenhangende paragrafen en alinea’s ten einde tot een consistent duurzaam

beleid te komen. Het stuk heeft niet de pretentie compleet te zijn, maar wel de belangrijkste
rzaamheidsvraagstukkefl aan de orde te stellen.

De notitie is samengesteld door partijcommissies c.q. netwerken van zes politieke partijen:

VVD, CDA, D66, GroenLinks, PvdA en ChristenUnie (*), Hiermee is een breed politiek
draagvlak voor het beleid en de maatregelen die wij in deze notitie voorstellen en weet het
toekomstige kabinet zich gesterkt dat dit beleid vruchtbaar kan worden uitgevoerd.

Wij zien uiteraard met veel belangstelling uit naar de weerslag van ons werk in het
definitieve Regeerakkoordl Wij zijn graag bereid een verder toelichting te geven, en in

gesprek te komen over de uitwerking van onze voorstellen.

De commissies en netwerken van VVD, CDA, D66, GroenLinks, PvdA en ChristenUnie
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A. Energie en Klimaat, Mobiliteit en Internationale Samenwerking

1.Nationaal Energie Akkoord 2.0

Klimaatwet verankert beleid en doelen

Met het huidige Energie-akkoord is een goede start gemaakt met het transitiedenken, maar

zijn we er niet, Het heeft een ambitieus en robuust vervolg nodig. Het Nationaal Energie

Akkoord 2,0, het masterplan voor de Energietransitie omvat de Klimaatakkoorden van Parijs

(2015), aan te passen in 2018 na de tussenevaluatie door het IPCC. Het wordt verankerd in

een Klimaatwet. De Klimaatwet omvat tussendoelen voor de afbouw van C02 - broeikasgas

emissies: 2020 (25%), via 2030 (40%) en 2040 naar 2050 (95%). Uiterlijk in 2050 wordt

vrijwel alle in Nederland gebruikte energie schoon opgewekt. Spiegeling aan de

doelstellingen van de voorhoede in de EU wordt normgevend.

Doelen energiebesparing worden geborgd

In de Klimaatwet wordt ook het doel van twee tot drie procent energiebesparing per jaar

geborgd. Daarbij moet worden gegarandeerd dat Nederland met de maatregelen die

genomen worden deze doelstelling haalt.

2.Marktordening 2.0: een strategisch plan

Nieuw speelveld, nieuwe afspraken

De energiemarkt -nu centraal en grootschalig- wordt meer en meer ook decentraal en

kleinschalig. Dat betekent een nieuw speelveld van aanbieders en afnemers. Door

consequent beleid en juiste prijsstelling, worden producenten, netbeheerders en afnemers

gestimuleerd om hun nieuwe rol in te vullen. Onderdelen daarvan zijn: visie en invulling ten

aanzien van vraagsturing, energie-opslag, conversie (power-to-gas e.a.) en warmtenetten;

met daarbij ruimte in regelgeving voor pilots en afstemming in EU-verband (met name NWE

koplopers). Hierbij zal gelden: “Overheid waar het moet, en Markt waar het kan”. Maar ook

“Centraal waar het moet en Decentraal waar het kan”.

Nieuwe technieken nemen rol van aardgas over

Warmte/koude behelst de helft van de totale energievraag, waar nu nog in voorzien wordt

door aardgas, waarbij één aanbieder sterk overheersend is. Technieken zoals, wko, wkk,

geothermie, warmtenetten, warmtepompen, etc. zullen de rol van gas over moeten nemen.

Warmte wordt daarmee een sterk lokale en ten dele een regionale activiteit, met vele

aanbieders. Een uitbreiding van het bestaande Aardgas marktmodel tot een Warmte

Marktmodel, zal dit accommoderen.

Meer ruimte voor innovatie

Pilots zullen de concretisering van de marktmodellen bevorderen. Het kabinet zal daartoe de

experimenteermogelijkheden verruimen, zodat pilots niet belemmerd worden door

bestaande regelgeving voor energie en ruimtelijke ordening, die gebaseerd zijn op oude

markt modellen..
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3.EnergietraflSitie voorzieningszekerheid en Economische motor

Gaswinning gaat omlaag
Uitgangspunt bij de gaswinning in Groningen is de veiligheid van de inwoners De gaswinning

wordt deze kabinetsperiode teruggeschroefd naar een veilig niveau. Met jaarlijks besluiten

over verdere verlaging. Einddoel is dat aardgasopslag en —winning primair gericht zijn op

piek en buffervoorzieningen en industriële precisietechnieken.

Kolencentrales gaan dicht

Dit kabinet neemt een besluit over het pad naar sluiting van de kolencentraleS, Voorwaarde

is dat de C02 rechten uit de markt gehaald worden. Functieverandering kan dit proces

bevorderen, bijvoorbeeld door grootschalige energieopslag. Indien dit proces niet snel

genoeg gaat, zullen de Provincies worden aangespoord en gefaciliteerd om hun rol als

bevoegd gezag te gebruiken.

Routekaart (aardgasloze) Warm tevoorziefling

Nu de Nederlandse aardgasproductie sterk teruggebracht wordt en een afhankelijkheid van

importgas ongewenst is, zal onze armte/koudeVoorziening anders ingericht moeten

worden. Deze aardgasloze rmtevoOrzieniflg kan gebaseerd worden op restwarmte en

aardwarmte in combinatie met warmteopslag, warmtenetten, op warmtepOmPefl en

zonneboilers, alles in combinatie met een krachtig isolatieprogramma. Hiertoe zal een

routekaart tot 2030 ontwikkeld worden. Voor hoge temperatUurWarmte (de helft van de
warmtevraag noodzakelijk bij grootschalige industriële processen en mobiliteit, zullen

andere technieken ingezet moeten worden. Dit zal expliciet in de routekaart opgenomen

worden. Proefboringen naar gas in de Waddenzee worden niet toegestaan. Er worden geen

vergunningen verstrekt voor boringen naar schaliegas en steenkoolgas.

Routekaart Windenergie 2030

Wind op zee begint zich (ook) in Nederland snel te ontwikkelen. Dit heeft al tot een

doorbraak in kostprijs geleid. Dit (succesvolle) beleid zal doorgezet en geïntensiveerd

worden. Een Routekaart 2030 met een jaarlijkse aanbesteding van 2 GW nieuw

windvermogen op land en op zee zal zo spoedig mogelijk vastgesteld worden. Zo wordt

continuïteit na 2023 gegarandeerd, met een groot potentieel aan werkgelegenheid. Het

kabinet ondersteunt de in EU verband ontwikkelde plannen voor windparken en netwerken.

Ruimtelijke planvorming, financiering en regelgeving zullen daarbij internationaal afgestemd

worden.

EnergieOpSlag én con versie

In deze kabinetsperiode wordt bepaald op welke wijze opslag en conversie van duurzame

energie en de ontwikkeling van smart-grids, beide zowel op lokaal als centraal niveau, verder

worden ontwikkeld en gestimuleerd. Optimalisatie van het gebruik van verschillende

technische opties staat hierbij voorop.
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Mobiliteit richting zero C02

De huidige mobiliteit levert een ongewenste hoeveelheid C02-emissies op. De industrie is er

ondanks vele innovaties niet in geslaagd deze emissies significant terug te brengen. Zij zal

dus gedwongen moeten worden haar innovatiekracht anders in te zetten en wel naar zero

C02-emissie voor voer-, vlieg- en vaartuigen. Het kabinet is voornemens om de verkoop van

nieuwe fossiel aangedreven voertuigen, ii. bussen, te ontmoedigen en per 2025 geheel te

laten stoppen. Dat vereist nu al een aantal infrastructurele aanpassingen, met als

belangrijkste voorbeeld het net van laadfaciliteiten, zowel langs de openbare weg, op

parkeerplaatsen als bij bedrijven. Het opheffen van de knelpunten die nu al gevoeld worden

zal de nodige innovatiekracht van de industrie vergen, terwijl aanleg en onderhoud

werkgelegenheid oplevert.

4. Organisatie Energietransitie

Overheid voert Krachtige regie

De omvang en impact van de energietransitie is, in vergelijking met bijvoorbeeld de

Deltawerken, van een andere orde van grootte, m.n. qua complexiteit. Het gaat om

duizenden grote en kleine projecten die in samenhang uitgevoerd moeten worden in

samenwerking met burgers en bedrijven op alle niveaus. De regiefunctie is cruciaal, net als

destijds bij de uitvoering van de Deltawerken. Dat is toen niet bij de markt belegd en dat kan

ook nu, bij de energietransitie, niet bij de markt belegd worden. Het kabinet ziet daarbij een

krachtige regie van de overheid daarmee als onontkoombaar. Waar het gaat om een

landelijke, centraal aangestuurde infrastructuur, zal dat de rijksoverheid zijn, in samenspraak

met beheerders. In het domein van Lage temperatuur warmte zal de lokale overheid regie

voeren, met name omdat hier geen sprake is van een landelijke infrastructuur.

Ruimtelijke inpassing

In de al in voorbereiding zijnde Nationale Omgevingsvisie zal de toekomstige

grondgebonden energieproductie (wind- en zonneparken) nadrukkelijk meegenomen

worden. Er zullen veel (moeilijke) ruimtelijke ordeningskeuzes gemaakt moeten worden,

onmisbaar voor het goed functioneren van de marktmodellen. Volledige zelfvoorziening in

2050 zal voor Nederland niet mogelijk zijn; daarvoor is het energieverbruik te hoog in relatie

tot het op een acceptabele wijze gebruik van de ruimte. Het kabinet neemt zich voor om ook

al in deze kabinetsperiode te onderzoeken in hoeverre dit kan worden opgelost. Omdat alle

ons omringende landen hetzelfde probleem hebben, zal in internationaal verband worden

gepland en ontwikkeld.
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B. Economie, landbouw, water, lucht en natuur

Circulair wordt het hart van de economie

De transitie naar de circulaire (en klimaatneutrale) economie biedt grote kansen. Deze
systeemwijziging, van ontwerp tot hergebruik, is goed voor het milieu — het leidt immers tot
minder vervuiling en verspilling. Het is goed voor de economie — het levert immers grote
kostenbesparingen en meer leveringszekerheid van steeds schaarser wordende
grondstoffen. Het draagt bij aan het realiseren van de klimaatdoelen inzake C02-emissie
reductie. Circulair ondernemen brengt nieuwe bedrijvigheid en meer werkgelegenheid voor
zowel hoog- als laagopgeleiden. De economische waarde verschuift immers van grondstof
naar arbeid. Om de overgang naar de circulaire economie te versnellen en internationale
kansen voor Nederland te verzilveren, neemt het kabinet de volgende maatregelen:

In vervolg op het Grondstoffenakkoord worden extra private en publieke middelen
voor noodzakelijke en kansrijke investeringen in technische en sociale innovaties
samen met maatschappelijke partners bij elkaar gebracht in NLlnvest.
Het kabinet introduceert een samenhangend pakket maatregelen dat het hart zal
vormen van het milieu- en economisch beleid; het wegnemen van onnodig
belemmerende regelgeving, circulair inkoopbeleid, producteisen op Europees niveau,
lagere belastingdruk op arbeid en gerichte handelsbevordering.
Topsectoren, de Nationale Wetenschapsagenda en de Onderwijs- en Onderzoeks
regelingen voor het hoger en middelbaar beroepsonderwijs worden meer gefocust op
maatschappelijke vraagstukken als klimaat en milieu en krijgen extra middelen om te
investeren in programma’s gericht op kennis en innovatie voor de circulaire economie.

Een grote opgave voor de Landbouw
De landbouw heeft voor de komende jaren een grote verduurzamingsopgave. Biodiversiteit,
bodemvruchtbaarheid en waterkwaliteit lopen te grote risico’s. De landbouw ondervindt
bovendien steeds meer hinder van klirnaatverandering en is zelf mede veroorzaker daarvan.
Verduurzaming is niet alleen een opgave; het is dankzij de koploperspositie mondiaal vooral
ook een kans te innoveren en de voorsprong uit te bouwen. Onze kennis en kunde hebben
we zelf nodig en is tegelijkertijd een exportproduct.
De sector is allereerst zelf verantwoordelijk de uitdagingen aan te gaan en zal daarvoor haar
productiemethoden moeten aanpassen en moeten innoveren. Ook hier geldt: een duurzame
landbouw is circulair. De overheid stelt daarvoor doelen en kaders, en neemt gerichte
maatregelen om deze opgave te helpen slagen. De omgevingswet wordt ingezet om aan
vergunningen duurzaamheidseisen te verbinden. Landbouwsubsidies en fiscale maatregelen
zijn alleen beschikbaar voor duurzaamheidsprestaties van ondernemers: dit betreft zowel
investeringen in verduurzaming als de levering door boeren van maatschappelijke diensten
zoals natuurbehoud. Op milieubelastende gewasbeschermingsmiddelen zal een
milieuheffing worden toegepast. Deze heffing komt ten goede aan een innovatiefonds voor
verduurzarning van de landbouw.

Effectiever bestuur voor water, hogere normen voor luchtkwaliteit
Het huidige toezicht op (water)milieudelicten is ontoereikend en verdeeld. Te vaak en te

veel kunnen vervuilers daardoor niet worden vervolgd. De bevoegdheden voor vaststellen
van beleid; het houden van toezicht en controle — in het kader van de Europese
kaderrichtlijn Water - worden daarom geconcentreerd bij de waterschappen. Dat geeft deze

6



organisaties een sterkere positie voor een effectief beheer van oppervlakte- en
grond waterkw iteit. Bij de sterkere positie van de waterschappen hoort ook een sterkere
democratische controle. Het kabinet onderzoekt welke aanpassingen nodig zijn en komt
daarvoor met voorstellen.
Luchtkwaliteit, zowel buiten als binnen gebouWen is een belangrijke factor voor de
gezondheid. Het kabinet wil een aangescherpt Nationaal
Luchtkwaliteit, gebaseerd O de normen van de WHO.

Investeren in de Natuur
Natuur heeft een belangrijke — vaak immateriële — waarde. Natuur draagt bij aan welzijn en
gezondheids en levert consumenten en bedrijven diensten die in geld niet zijn uit te drukken.
Natuur moet worden beschermd, maar ook worden gebruikt. Natuur is bondgenoot van
klimaat- en aterOpgaVen. Daarom kiest het kabinet te investeren in In
Nederland is plaats voor een robuust netwerk van eengesloten natuur en evenzeer voor
natuur dicht bij huis. Om dit in de praktijk te brengen zet het kabinet in op realisatie, uiterlijk
voor 2027, van het Nationaal Natuurnetwerk (EHS). Hiervoor worden plannen voor
bestaande en nog aan te leggen en te verwerven tuurgebieden versterkt, uimtelijke
ernmeringefl voor urontwikkeling worden weggenomen, en natuur wordt in de
ruimte beter geïntegreerd.
Naast ruimte voor natuur is ook financiering een kritische succesfaCtor. Het Deltafonds
wordt beschikbaar voor het realiseren van natte natuur,
klimaatadaPtatie en groene ruimte in de stedelijke omgeving. Voor het bevorderen van
biodiversiteit worden nieuwe beleidSinStrument ontwikkeld.

Maatschappelijke uitdagingen nieuwe invalshoek voor gekantelde topsectoren
TopsectOren zijn gericht op het ontwikkelen van kennis en het bevorderen van kennis
uitwisseling voor economische kansen. In toenemende mate zijn die kansen gebaseerd op
tschappelijke uitdagingen, waarbij meerdere disciplines en sectoren zijn betrokken. Om
die reden wordt de oriëntatie van de topsectoren gekanteld niet de induStriesectoren zijn
het doel, maar het oplossen van schappeIijke uitdagingen levert ambitieuze innovatie
doelen op als energieOpslag, gepersonaliseerde zorg, digitalisering van productieket5
nieuwe busineSsm0den voor het zuinig omgaan met grondstoffen en duurzame voedsel
productie. Deze werken positief en wervend, ook naar nieuwe generaties en investeerders
en zijn laagdrempelig voor zowel start-upS als scale-ups.
verschuiven, zodat er meer ruimte komt voor onderzoek, ondernemerschap en het MKB,
door bijvoorbeeld de huidige pps-toeslag Onderzoek en Innovatie te verruimen.

Stel duurZaamheïd als norm bij
Internationale flel5bev0r ng of handelsmissies moeten in het teken staan van
duurzaamheid, en dit is ook het criterium voor deelname van bedrijven en support die ze
van de overheid krijgen. De overheid profileert zich met het Nederlandse bedrijfsleven als de
partner die kennis, ervaring en concrete oplossingen biedt voor duurzaamheid
Daarnaast pleit het kabinet in Europa voor meer en voor Europese
ilieuregels alsmede de oprichting van een internationaal milieuhof. Milieu krijgt daarmee
een gelijkwaardig belang in de internationale rechtspraak Daartoe kunnen de Europese
lieuregel5 inclusief en als voorbeeld opgenomen worden in
aanvulling op de voegdheden van het internationaal gerechtshof in Den Haag.
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C. Van belasting naar belonen en beprijzen

Fiscale verschuiving van arbeid naar vervuiling

Om de markt het werk te kunnen laten doen, verschuiven we belastingdruk van arbeid naar

vervuiling en grondstoffen. Nationaal zoeken we de ruimte hiervoor en internationaal

streven wij naar het opheffen of aanpassen van regelingen die een level playing field

verstoren (bijvoorbeeld over emissies van internationaal verkeer), Idealiter verwerken we de

maatschappelijke kosten van vervuiling en gebruik/verbruik in de prijs van producten en aan

de bron; met accijnzen of bronbelasting worden deze externe kosten geïnternaliseerd.

Primaire grondstoffen beprijzen we zwaarder dan secundaire om circulariteit te bevorderen.

Het kabinet stelt dit principe internationaal aan de orde in het kader van de uitvoering van

het akkoord van Parijs.

Subsidies, fiscale voordelen of andere wetgeving, die tegengesteld werken aan vergroening

zijn marktverstorend en vormen een uitgavenpost zonder publiek belang. Deze worden dan

ook afgebouwd of gestaakt. Voorbeelden: de heffingskorting op de energiebelasting, de

vrijstelling van accijns voor vliegverkeer en de BTW-vrijstelling op kolen.

Bronbelasting en ETS prijs ten minste 50 €/ton

Er komt een bronbelasting op fossiele energiedragers en directe vervuiling: als Nederland

waar mogelijk, via de vorming van een Europese kopgroep waar dat internationaal

noodzakelijk is. Het ETS wordt zodanig versterkt dat een C02-prijs van minimaal 50 €/ton

ontstaat. Daartoe wordt in EU verband het overschot aan emissierechten geschrapt en een

einde gemaakt aan het gratis weggeven van C02-rechten. Zolang dat niet geregeld is, zorgt

een C02-heffing voor een bodemprijs. Deze wordt bij voorkeur in NW-Europees verband

ingesteld. Er wordt gestart met een beperkte bodemprijs in 2018, deze wordt jaarlijks

stapsgewijs verhoogd.
Verlagen van de belastingen en heffingen op arbeid maakt reparatie, hergebruik en recycling

aantrekkelijk. Het zorgt ervoor dat lagere inkomensgroepen worden gecompenseerd en er

werkgelegenheid ontstaat voor minder hoog opgeleiden.

C02 — bonus / malus voor energieverbruik

De regering zal een C02 bonus/ malus systeem in bestaande belastingen verwerken, zoals

auto- en energiebelastingen, zodanig dat lage C02-uitstoot minder— en hoge C02-uitstoot

meer wordt belast. Te beginnen met:

Energiebelasting. Op gebruik elektriciteit, later eventueel ook op gas. De huidige EB

staffels blijven in stand dus een bezwaar vanuit de industrie valt nauwelijks te

verwachten. Het is dus géén nieuwe belasting maar een bestaande die nu gerelateerd

wordt aan groene of grijze energie.

. Motorrijtuigenbelasting. Deze wordt geheel variabel en gebaseerd op:

0 Kilometrage per jaar.

o C02 uitstoot van het voertuig. Zo wordt het ook voor particuliere rijders

interessant om hybride of elektrisch te gaan rijden.
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. Bijtelling van de leaseauto. Deze wordt ook gebaseerd op COruitstoot maar meer

gedifferentieerd. In de regeling is ruimte voor een aanpassing van de stroom

teruglever vergoeding, waardoor energie-opslag wordt bevorderd.

Duurzame Innovatie stimuleren met een robuust ontwlkkellngsfonds

De duurzame economische transitie die Nederland wil, levert veel op, maar vergt wei
investeringen. Om de financiering van duurzaam materiaalgebruik en energiebesparing en -

conversle te faciliteren ontwikkelt het rijk NL-lnvest tot een Ontwlkkeiingsbank voor
Innovatie en Duurzaamheld. Naast geidverschaffing helpt deze bank ook bij cofinanciering,
borgstelling, projectontwikkeling en projecten-bundeling. Voor dit revoiverende fonds wordt
€10 miljard startkapitaal Ingebracht vanuit overheid, ECB/EU, pensioenfondsen en andere
bronnen.

Duurzame transparantle
Elk pensioenfonds vermeldt in zijn jaarverslag hoe in het beleggingsbeleid rekening wordt
gehouden met milieu, klimaat, mensenrechten en sociale verhoudingen (Pensioenwet,
artikel 135 lid 4). Hetzelfde artikel zal worden opgenomen in de wetgeving voor Banken en
Verzekeraars. Ook voor overheden, centraal, regionaal en decentraai, wordt in de komende
kabinetsperiode toegewerkt naar een dergelijke verslaglegging. Transparantie betekent ook
dat internationaie organisaties helder maken in welke landen zij welke transacties doen en
waar en welke belastingen zij betalen.

Brede welvaart
In het jaarlijkse Verantwoordingsdebat rapporteert het kabinet aan de Tweede Kamer
volgens het Brede Welvaartsbegrip, om dit debat over de ‘stand van het land’ ook
evenwichtig te voeren en eventueel te kunnen bijsturen om de resultaten verder te
verbeteren. Bij Prinsjesdag formuleert het kabinet de verwachte resultaten van haar plannen
voor het komend jaar in termen van Brede Welvaart. Het kabinet gaat hierover ook in het
Europese semester rapporteren.
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Over Dopp

Commissies en netwerken van VVD, CDA, D66, GroenLinks, PvdA, SGP, PvdD en ChristenUnie

voeren sinds 2008 geregeld overleg, genaamd het Duurzaamheidsoverleg Politieke Partijen

Integrale voorstellen in 2010 leidden tot het SER akkoord, voorstellen in 2012

ondersteunden het regeerakkoord 2012, voorstellen in 2015 ondersteunden de

energietransitie discussie van wetenschappelijke bureaus en partijen.

Voorbehoud
De duurzaamheidscommissie van de ChristenUnie maakt graag een voorbehoud met

betrekking tot de landbouwparagraaf.

Contact:

Gijs Dröge, g 0 liberajroen.nI; 06 53177112
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DOPP

De heer G. Dröge

Alexanderveld 7

2585DB DEN HAAG

Kenmerk: 201700606

Den Haag, 3 mei 2017

Geachte heer Dröge,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en
verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te
reageren.

Hoogachtend,

Informoteur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG





drs. El. Schippers, informateur Bridge Bond
pia Tweede Kamer
Postbus 20018 oi 00607
2500 EA Den Haag

Utrecht, 21 april 2017

Geachte mevrouw Schippers,

Bij uw Inspanningen om de beoogde coalitie te verenigen op doelen en beleid voor de komende
kabinetsperiode vraag ik uw aandacht voor ouderensport Dit namens de ondergetekende
sporten uit het Cluster 50’ van NOC*NSF.

Er zijn grote -en fors groeIende- aantallen ouderen in de leeftijd 67’. Sport kan meer betekenen
voor deze oudere doelgroep. Het aanbod dat geschikt is voor ouderen bereikt de doelgroep nog
onvoldoende. Omdat sport een belangrijke bijdrage kan leveren aan de participatie en
gezondheid van ouderen, willen we graag samenwerken met het nieuwe kabinet om het bereik
te vergoten.

De reaiisatie van dit voornemen, waarvoor de sector zelf een verantwoordelijkheid heeft,
wordt in de weg gestaan door schotten In zowel de financiering als het beleid (=het denken)
van de overheid. Het volgende Is het geval. Het ‘sportloket’ bij diverse lagen van de overheid is
niet Ingericht op de doelgroep ouderen boven de 67. Het ‘welzijnsioket’, waar men op ouderen
is gericht, staat niet open voor sport. In bijgevoegde notitie Is dit uitgewerkt.

Om miljoenen ouderen te kunnen bereiken met sport, vragen we de volgende maatregelen van
een nieuw kabinet:

- financiering van ouderensport uit welzijn mogelijk te maken, door In elk geval de
schotten tussen welzijn, zorg en sport tegen te gaan/op te heffen;

- te stimuleren dat geschikt sportaanbod voor de doelgroep ouderen wordt
georganiseerd en onder de aandacht wordt gebracht, van de doelgroep én
intermediairs.

Met vriendelijke groet,
mede namens de volgende deelnemende sportbonden uit het Custer 50’,

NOCNSF JBN (Judo)
Atietiek Unie KNSB (schaatsen)
NIOBB (bowls) NTIB (tafeltennis)
NGF (golf) KNLTB (tennis)
KNGU (gymnastiek) KNVB (voetbal)
KNHB (hockey)

Gijs van der Scheer
Directeur BridgeBond
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Beleidsuitdaging

We worden allemaal ouder!

Ftbtf;

•
BrÎdgBord

De beleidsuitdaging staat hierboven, Het gaat hier niet om sport, maar om ouderen.
Het betreft vaak 15-20% van de inwoners van elke gemeente!
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Verband tussen ouder worden en eenzaamheid

Weet dat:

1. meer dan 1 mln, 65pIus’ers zich eenzaam voelen;

2. vaststaat dat eenzaamheid toeneemt met het vorderen van de leeftijd;

3. 2,9 mln, huishoudens (37% van het aantal huishoudens) nu afleenstaand zijn

en dat dit groeit naar 3,7 mln, (43%);

4. eenzaamheid een voorspeller is van ziekte en hoge zorgkosten.

Bevolkingspirarnide alleenstaanden (CBS, 16 juni 2016):

Let op de grens 65-70 jaar en de stijging van het aantal alleenstaande oudere

vrouwen. Tot 2020 neemt dit aantal al met 300.000 toe!

n 2O1½as een ets rroIer deel an de oudere personen r1M

Mannen 1 Vrouwen

maar n 20E0 erschuift de erhoud,ng noq verder

Mannen • Vrou,,en

na 4 van 9
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Incidentie van ziekte en beperkingen bij ouderen

In Nederland zijn er 1,6 mln, mensen met een beperking en S mln, mensen met een

chronische ziekte.

Prof. Willem van Mechelen en Prof. Theo van Tilburg stellen dat circa de helft van de

ouderen 6f een chronische ziekte heeft 6f een beperking,

Deze spreiding geeft een kans om met een goed sportaanbod ook deze grote groep

ouderen met een beperking en/of chronische ziekte te bereiken,

Wat doe je als je 67 bent en je hebt te maken met verlies:

- verlies van werk

- verlies van inkomen

- verlies van sociale contacten

— verlies van gezondheid

- verlies van je levenspartner

Er is in Nederland behoefte aan een geschikt en duidelijk sportaanbod voor ouderen,

Een geschikt sportaanbod voor mensen van ca 67t Deze doelgroep is duidelijk te

onderscheiden van ‘werkenden’ en vraagt speciale aandacht omdat:

V de lichamelijke effecten van veroudering op die leeftijd een passend

sportaanbod rechtvaardigen, waarin blessurerisico’s minimaal zijn en rekening

wordt gehouden met generieke gevolgen van veroudering

V mensen gestopt zijn met arbeid en vaak voor de keuze staan om hun leven

opnieuw in te richten, Van een positieve keuze voor sport zullen zowel

betrokkenen als de maatschappij profiteren vanwege de generaal preventieve

effecten van sport.
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Bridge Bond

Inzet van sport voor ouderen

Inzet van sport voor ouderen is nuttig en er zijn grote verwachtingen over de
positieve effecten hiervan. Een duidelijke randvoorwaarde hiervoor is dat het

sportaanbod past bij de doelgroep 67’.

Gerealiseerd moet worden dat mensen van 67’ oud en kwetsbaar zijn en dit ze1f ook
heel goed weten en beseffen (zie Tabel op de volgende pagina) Blessurerisico’s
worden niet opgezocht. Bovendien zijn chronische ziekten, beperkingen, of
lichamelijke inactiviteit bij deze doelgroep eerder regel dan uitzondering. Dit gegeven
(mensen hebben ‘ouderdomsproblemen’) moet als integraal onderdeel behorend bij
de doelgroep worden gezien

De leeftijd waarop mensen pensioneren, stijgt snel en groeit door naar 67’. Rondom

pensionering maken mensen nieuwe keuzes. Het is zeer wenselijk dat de doelgroep
67+ binnen de sport duidelijk wordt onderscheiden van het normale volwassenen-
aanbod dat zich richt op leeftijdsgroepen van 40+, 50+ etc.

Risicomijdend gedrag door ouderen is terecht. Sommige sporten brengen voor
deelnemers op hoge leeftijd een sterk verhoogd blessurerisico met zich mee.
Omgekeerd is er ook veel sportbeoefening, die zonder aanpassingen tot op hoge
leeftijd geschikt is. De ondertekenaars hebben voor veel sporttakken bijzondere
vormen van sportaanbod ontwikkeld die passen bij de motieven en fysieke
(on)mogelijkheden van ouderen.

Er is werk aan de winkei om het positieve imago van sport ook geaccepteerd te
krijgen bij ouderen en de vele mogelijkheden van passend sportaanbod bij hen
bekend te maken. Omgekeerd Is er ook werk aan de winkel om sportaanbod
aantrekkelijk en vooral passend te organiseren voor mensen op leeftijd. Op die
manier kunnen de preventieve verwachtingen worden ingevuld en gerealiseerd.
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Schotten in de regelgeilng

Er zijn diverse voordelen van goed sportaanbod voor ouderen met een grote
welzljnscomponent, ook op gemeentelijk niveau.

Het sportioket voor ouderen is een welzijnsioket. Het gaat niet om prestatie- of
competitlebeleving. Echter in de organisatie van de overheid is het welzijnsioket voor
de sport niet toegankelijk. Daarvoor is er immers een sportloket.
Dit sportloket/-budget is niet ingericht voor ouderenbeleid. Binnen de sport
beleldsprioriteiten speeft ouderenwelzijn op dit moment geen rol (het sportloket/
budget is voor vernieuwing van het hockeyveld, voor ouderenwelzijn is een ander
loket). Hierdoor is de toegankelijkheid van sport voor ouderen op dit moment zeer
gering.

Er is een groot maatschappelijk belang om sport toegankelijk te houden voor

ouderen (67j. Hiervoor moet geschikt aanbod worden ontsloten en bereikbaar
worden gemaakt. Dit vraagt om valide financieringsmodellen en een andere manier
van werken.

De huidige schonen In de uitvoeringspraktijk van de WMO c.q. de regelgeving dle
ertoe leiden dat sportaanvragen niet door Welzijn worden gefinancierd Is
contraproductief. Voor de leeftijdscategorie “ouderen” is het wenselijk en
noodzakelijk om dit te doorbreken. Op landelijk niveau en ook op gemeentelijk
niveau. Het feit dat de aandachtsgebieden zorg en welzijn naar gemeentelijk
uitvoeringsniveau zijn gedereguieerd mag geen reden zijn om deze ‘inefficiëntie” te
laten voortbestaan. Helder kabinetsbeleid kan hier richtinggevend zijn.

Door beleidsmaatregelen tegen de schonen tussen welzijn en ouderensport, komt
welzijnsfinanciering vrij voor geschikt sportaanbod om de weizijnsfunctle te vervullen
en ook worden sportaanbieders gestimuleerd om geschikt aanbod voor deze
doelgroep te ontsluiten en bereikbaar te maken. Op deze manier komt bestaand geld
vrij voor preventief beleid voor een doelgroep die dit nodig heeft.
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Voorstel aan de (in)formateur

In de kabinetsplannen voor de komende periode 2017+ die maatregelen te
verwerken die voor 3,6 miljoen ouderen (vanaf 60 jaar) sport toegankelijk maakt
door

- financiering van ouderensport uit welzijn mogelijk te maken, door in elk geval
de schonen tussen welzijn, zorg en sport tegen te gaan/op te heffen,

- te stimuleren dat geschikt sportaanbod voor de doelgroep ouderen wordt
georganiseerd en onder de aandacht wordt gebracht, van de doelgroep én
lntermedialrs.

Namens de volgende deelnemende sportbonden uit het Cluster 50+:

NOCNSF 1 JBN (Judo)

Atletiek Unie KNSB (schaatsen)

NIOBB (bowis) NTTB (tafeltennis)

NGF (golf) 0 KNLTB (tennis)
t NLlet

KNGU (gymnastiek) 7: t:” KNVB (voetbal)

KNHB (hockey) KNHB BndgeBond
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Nederlandse Bridge Bond
De heer G. van der Scheer
Kennedylaan 9
3533KH UTRECHT

Kenmerk: 201700608

Den Haag, 3 mei 2017

Geachte heer Van der Scheer,

Dank voor de brief die ik van u mocht ontvangen.

In het kader van mijn werkzaamheden ontvang ik een grote hoeveelheid brieven, nota’s en

verzoeken.

Ik vertrouw erop dat u zult begrijpen dat het voor mij niet mogelijk is om daarop inhoudelijk te
reageren.

Ho,gachtend,

Dr4\

Informoteur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG




